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هفته نامه

ضربان  اقتصاد شهر

 گزارش

نصفنصفجهان
بود که  هرچند دولت دوازدهم رسما اعلام کرده 
هيچ تصميمي درباره تقسيمات استاني ندارد و در 
عمل نيز هيچگونه تقسيمي در سطح استانها انجام 
نداد؛ اما به نظر مي رسد که رويکرد دولت سيزدهم 
متفاوت است و تقسيم استاني در کرمان و تهران 
را در دست بررسي دارد. اين موضوع موجب شد تا 
نمايندگان ساير استان ها از جمله اصفهان تقاضاي 
طرح  تصويب  با  و  کنند  مطرح  دوباره  را  تقسيم 
تشکيل استان گلساران در کميسيون امور داخلي 

کشور و شوراها، تأسيس استان جديد به ...
۰۲

 گزارش

کنیادروازهشرقآفریقا
دولت سيزدهم تحکيم روابط تجاري با کشورهاي 
آفريقايي را از اولويتهاي سياست خارجي قرار داده 
است. رئيس جمهوري سطح کنوني روابط ميان دو 
طرف را قابل قبول ندانسته از وزارت امورخارجه 
خواسته است تا سازوکار عملياتي را براي شناسايي 
همه ظرفيت ها و افزايش مناسبات ميان ايران و 
قاره سياه را مورد بررسي و طراحي قرار دهد. در اين 
ميان، کشور کنيا از کشورهاي مهم و درحال توسعه 
در منطقه شرق آفريقا و در ساحل اقيانوس هند 

است که از ...
۰۳

اقتصادپیشبینیناپذیر
هرچند بازارهای مختلف کشور در واکنش به فضای مثبت رسانه ای درباره احتمال توافق بر سر احيای برجام 
اندکی کاهشی شدند و دلار در يک روند نزولی برای مدتی به زير 29 هزار تومان نيز رسيد و قيمت طلای ۱۸ 
عيار هم با افتی ملموس مواجه بود اما اين خوشبينی ناپايدار  بود و روند قيمت ها، دوباره به راه پيشين بازگشت. 
به نظر می رسد، بازارهای کشور دچار نوعی بی اعتمادی نسبت به اخبار و حواشی خبری شده اند!  چرا که طی 
دو سال گذشته هر بار با خبرهايی مواجه بوده که عکس آن به وقوع پيوسته و از همين رو مادامی که رخدادی به 

نتيجه نهايی نرسد، اين بازارها موضع مشخصی در قبال آن نشان نخواهند داد؛

گزارش

۰۴

چرا بازارهای کشور نسبت به اخبار مثبت و منفی بی تفاوت شده اند؛
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رييس شهرک علمی و تحقيقاتی اصفهان، با بيان اينکه هشت مرکز رشد فناوری و پنج 
مرکز نوآوری زيرمجموعه شهرک علمی و تحقيقاتی اصفهان است، اظهار داشت: پارک 
های شيخ بهايی و ابوريحان با هدف حمايت از استقرار شرکت های فناور به بهره برداری 
کامل رسيده است. قاسم مصلحی آمار پذيرش در پنج  ماه نخست سال ۱۴۰۱ در شهرک 
علمی و تحقيقاتی اصفهان را بالغ بر ۷۵ شرکت  و موسسه فناور اعلام کرد و افزود: 

اميدواريم در پايان سال بيش از ۷۰۰ واحد فناور در شهرک فعاليت کند.

امير هاموني، مديرعامل بازار متشکل ارزي گفت: ارز اربعين به  نرخ توافقي در 9۰۰ شعبه 
منتخب بانک هاي عامل و صرافي هاي عضو بازار متشکل ارز ايران عرضه مي شود. وي 
افزود: به همين منظور با همکاري بانک مرکزي و بازار متشکل ارزي و با هماهنگي 
بانک ها و صرافي هاي عضو بازار متشکل ارزي بيش از 9۰۰ شعبه بانکي و صرافي را براي 
خدمات رساني به مردم تجهيز کرده است. سرفصل جداگانه اي با عنوان ارز اربعين و به 

 ازاي هر نفر ۱۰۰دلار در نظر گرفته شده است.

فروشارزاربعیندر900شعبهبانكیتوسعهزیرساختهادرپارکهایفناوریاصفهان
اقتصاد اصفهان

     گزارش

پیشرویفرونشست 
درمحدودهشهری

Is fahan

اقتصاد اصفهان در هفته ای که گذشت؛

 نوسان:حجت الاسلام میرزایی نماینده مردم اصفهان در مجلس 
شورای اسلامی یکی از سیاست های استراتژیکی را که جمهوری 
گیرد،  کار  به  جمعیت  متناسب  توزیع  برای  می تواند  اسلامی 
استفاده از سواحل دریای عمان و خلیج فارس دانست و گفت: 
پیشنهاد ما ایجاد استان اصفهان ساحلی است. وی توضیح داد: 
پیشنهاد ما ایجاد استان اصفهان ساحلی است و نه تنها اصفهان، 
بلکه هر استان دیگری که تمایل دارد می تواند گوشه ای از ساحل 
دریا را در اختیار گیرد تا نمونه ای از استان خودشان را کنار ساحل 
به وجود بیاورند. آنچه می خوانید، مهمترین رویدادهایی است که 

درهفته گذشته بر اقتصاد اصفهان گذشت؛
بهره برداری از ۵ دستگاه پایش ترکیبات آلی فرار 

در پالایشگاه اصفهان
پنج دستگاه آنالايزر برخط برای پايش و اندازه گيری ترکيبات آلی فرار پالايشگاه 
اصفهان در سامانه حفاظت محيط زيست کشور به بهره برداری رسيد. اين پنج 
دستگاه پايش برای نخستين بار در شرکت های پالايشی کشور و اولين بار در 
صنعت استان به بهره برداری رسيد تا تمامی گازهای خروجی پالايشگاه اصفهان 
به صورت برخط و شبانه روزی پايش شود. معاون رئيس جمهور و رئيس سازمان 
محيط زيست کشور در اين مراسم بهره برداری از اين محصولات، با بيان اينکه 
پالايشگاه اصفهان دارای تکنولوژی بالايی است، اظهار کرد: اين شرايط می طلبد 
که شرکت از تکنولوژی بالای زيست محيطی نيز برخوردار باشد. علی سلاجقه 
درباره اين طرح، گفت: اين سامانه با هدف شفاف سازی و راستی آزمايی فعاليت 
می کند و اطلاعات آن به صورت برخط توسط اداره کل حفاظت محيط زيست 

اصفهان رصد می شود تا خيال مردم آسوده باشد. 

صادرات مرغ با برند حلال
تنها  مرغ  گفت:  کشور  دامپزشکی  سازمان  پيشگيری  و  بهداشتی  معاون 
صادراتی است که در قالب حلال و با نظارت حوزه وزارت جهاد کشاورزی و 
سازمان دامپزشکی با کمک 2۶۴ کشتارگاه طيور از افتخارات ما است. قاسم 
رضاييان زاده، در مراسم افتتاحيه همايش ملی منطقه ای امنيت و فرهنگ سازی 
غذای حلال که با حضور معاون بهداشتی و پيشگيری سازمان دامپزشکی 
کشور، رئيس حوزه نمايندگی ولی فقيه سازمان دامپزشکی کشور، استاندار 
اصفهان، رئيس سازمان جهاد کشاورزی استان اصفهان، مديرکل دامپزشکی 
استان اصفهان و جمعی از مديران استانی که در اردوگاه کشوری شهيد بهشتی 
اصفهان برگزار شد، اظهار کرد: به عنوان يک دامپزشک و از زاويه آناتومی لاشه 
دامی خوب است که طرد، زود پخته شده و در مقابل بيماری ها مقاوم باشد. بار 
ميکروبی مناسب داشته و فسادپذيری کمتر باشد و عمر ماندگاری آن بيشتر 

باشد که با خروج ۵۵ درصدی خون در ذبح حلال اتفاق می افتد. 

حرکت کشاورزی اصفهان به سمت محصولات کم آب بر 
رئيس سازمان جهاد کشاوزی استان اصفهان گفت: استان اصفهان با وجود 
کم آبی در توليدات دامی شاخص بوده و در توليد شير رتبه اول کشور هستيم و 
علوفه را از استان های غربی وارد می کنيم. مهرداد مرادمند، در افتتاحيه همايش 
ملی منطقه ای امنيت و فرهنگ سازی غذای حلال که با حضور معاون بهداشتی 
و پيشگيری سازمان دامپزشکی کشور، رئيس حوزه نمايندگی ولی فقيه سازمان 
دامپزشکی کشور، استاندار اصفهان، رئيس سازمان جهاد کشاورزی استان 
اصفهان، مديرکل دامپزشکی استان اصفهان و جمعی از مديران استانی که 
در اردوگاه کشوری شهيد بهشتی اصفهان برگزار شد، اظهار کرد: ۱۰.۷ميليون 
اراضی کل و ۶۷۵ هزار اراضی کشاورزی داريم که سهم کمتر از ۵ درصد، منابع 
آبی را همه می دانند محدود است. تلاش کرديم با همت کشاورزان و مديريت 
خوب آنها و پشتيبانی دولت و دانشگاه های اصفهان و با افزايش بهره وری، کمبود 

آب و زمين حل شود. 

رشد ۱۷۰ درصدی حمایت از کسب وکارهای خرد و کوچک
مدير صندوق کارآفرينی اميد استان اصفهان از رشد بيش از ۱۷۰ درصدی 
حمايت از کسب و کارهای خرد و کوچک با اشتغال ۳۱۰۰ نفر در اين صندوق 
خبر داد. شهبازی اظهار کرد: بخشی از رويکرد و سياست های صندوق، حمايت 
از ايجاد و توسعه کسب وکارهای خرد و کوچک، اجرای طرح های اشتغالزايی 
در قالب "هر روستا يک محصول"، طرح های مشارکتی و غيرمشارکتی در 
مناطق محروم، حمايت از برندهای داخلی در توسعه شبکه فروش وخدمات 
پس از فروش، توانمندسازی حلقه های مفقوده خوشه های کسب وکار، حمايت 
از پشتيبانان مشاغل خانگی در توسعه شبکه تامين يا توليد و عرضه محصولات، 
ايجاد صندوق های خرد محلی زنان روستايی و عشاير و تامين مالی طرح های 
راکد و نيمه فعال در قالب طرح نهضت احيا است. وی افزود: صندوق کارآفرينی 
اميد در سال توليد، دانش بنيان واشتغال آفرين با همکاری و هم افزايی منابع 
توانمندسازی  و  در شناسايی  است  کرده  نهادهای تخصصی سعی  با  خود 
خوشه ها، زنجيره های ارزش، برندها و شبکه سازی و ...، منابع اعتباری خود 
را به صورت منسجم و باهدف ايجاد اشتغال پايدار در اختيار صاحبين کسب 
وکارهای وکارهای خانگی خرد وکوچک و مشاغل دانش بنيان قرار دهد.                       

برگزاری رويداد بين المللی »رهيافت های محاسباتی مدرن در اکتشاف مواد«
رويداد مدرسه بين المللی »رهيافت های محاسباتی مدرن در اکتشاف مواد« با 
هدف ارائه دستاوردهای روز در طراحی مواد جديد، از 2۶ تا ۳۰ آبان ماه ) ۱۷ 
تا 2۱ نوامبر 2۰22( در دانشگاه صنعتی اصفهان برگزار می شود. دبير اجرايی 
رويداد »رهيافت های محاسباتی مدرن در اکتشاف مواد«، با اعلام اين خبر اظهار 
کرد: اين مدرسه شامل دو بخش سخنرانی های عمومی و کارگاه های آموزشی 
است، که در بخش سخنرانی های عمومی دانشمندان مطرحی مانند ماتياس 
شفلر و آرتم اوگانف، به ارائه دستاوردهای روز در زمينه روش های پيشرفته در 
طراحی مواد جديد، کاربرد روش های يادگيری ماشين و الگوريتم تکاملی در 

کشف مواد جديد، نظريه تابعی چگالی و … می پردازند.

رونمایی از اصفهان ساحلی!!!

تقاضايی  استانی،  تقسيمات  موضوع 
تکراری و با سابقه طولانی است که هرازگاه 
توسط نمايندگان مجلس پررنگ تر می 
شود. اگرچه در ساختار سياسی کشور، 
تقسيمات استانی از وظايف دولت محسوب 
می شود، اما اين مطالبه همواره بيشتر از 
سوی نمايندگان مجلس مطرح می شود. 
توزيع  استانی،  تقسيمات  واقعی  هدف 
امکانات و منابع استان با توجه به جمعيت 
استانی  تقسيمات  حال  عين  در  است. 
موضوعی با اهميت به لحاظ امنيتی است. 

گلساران  از کجا آمد؟
طرح تشکيل استانی مستقل متشکل از 
تعدادی از شهرستان های استان اصفهان 
برای  شمالی«  اصفهان  »استان  نام  با 
نخستين بار در 2۰ اسفند سال ۱۳9۷ با 
پيگيری ساداتی نژاد نماينده وقت کاشان و 
آران و بيدگل در مجلس و با امضای ۳۳ تن 
از نمايندگان وقت مجلس شورای اسلامی 

مطرح شد. 
وسعت  به  نظر  شد  اعلام  طرح  اين  در 
شهرستان های  زياد  تعداد  و  جغرافيايی 
استان اصفهان و مسافت بين شهرستان ها 
با مرکز اين استان و شرايط حاکم بر اوضاع 
منطقه  بر  حاکم  اجتماعی  و  فرهنگی 
پيشنهاد  طرح  اين  اصفهان،  شمالی 
می شود. کليات اين طرح در کميسيون 
شوراها و امور داخلی کشور مورد بررسی 
قرار گرفت و با توجه به مخالفت مردم 
اصفهان و پيشنهاد نمايندگان، عنوان طرح 
تشکيل استان اصفهان شمالی به »استان 
گلساران« تغيير نام يافت و تغييراتی در 

شهرستان های آن ايجاد شد.
اين طرح در نهايت در نوبت صحن قرار 
گرفت، اما مجلس به  دليل شيوع ويروس 
کرونا چند وقتی تشکيل جلسه نداد و اين 

زمان از دست رفت. 
استان  دهم،  مجلس  پايانی  روز  در 
دوازدهم  دستور  گلساران  پيشنهادی 
طرح در صحن مجلس بود، اما تا دستور 
نهم صحن، رأی گيری انجام شد و فرصت 
رسيدن به اين دستور نرسيد و مجلس 
به کار خود پايان داد و عملا اين طرح 
مسکوت ماند. با روی کار آمدن مجلس 
يازدهم، در مردادماه ۱۳99 طرح تشکيل 
و  کاشان  مرکزيت  به  گلساران  استان 

متشکل از شهرستان های آران و بيدگل، 
نطنز، گلپايگان، خوانسار، ميمه، دليجان و 
نراق با امضای ۴۰ نماينده مجددا روی ميز 
نمايندگان قرار گرفت و اين طرح اعلام 

وصول شد. 
در طرح توجيهی استان گلساران آمده 
مقياس  بزرگ  های  استان  که  است 
کشور به دليل وسعت جغرافيايی و تعداد 
زياد شهرستان ها دچار يک ناکارآمدی 
اين  نتيجه  که  باشند  می  عملکرد  در 
ناکارآمدی نارضايتی مردمی، کاهش سطح 
رفاه اجتماعی و کندی توسعه منطقه ای 
است. ديوانسالاری و تمرکز امور در مرکز 
استان و فاصله زياد شهرستان ها تا مرکز 
استان موجب می شود هزينه اجرای امور 
برای  فراوان  ترددهای  و  يافته  افزايش 
ها موجب  دريافت مجوز  امور،  پيگيری 
خسارت مالی و جانی شود. لذا با توجه 
به مجموع اين دلايل و به جهت حذف 
مردمی  نارضايتی های  از  ناشی  عوارض 
و ديوان سالاری های پيچيده و مايوس 
کننده اداری و همچنين تقويت انسجام
 اجتماعی و افزايش مشارکت مردمی در 
عرصه رشد و آبادانی منطقه ای اين طرح 

پيشنهاد می شود.
در صورت تصويب اين طرح در صحن علنی 
و موافقت شورای نگهبان، شهرستان های 
خوانسار،  نطنز،  بيدگل،  و  آران  کاشان، 
گلپايگان و ميمه )قرار است به شهرستان 
تبديل  شود( از استان اصفهان، دليجان و 
نراق از استان مرکزی جدا خواهند شد و 
شهرستان های استان گلساران را تشکيل 

خواهند داد. 
البته مردم نطنز، گلپايگان و خوانسار با 
مخالفند  گلساران  استان  تشکيل  طرح 
مورد  کارشناسی  نظر  از  طرح  اين  زيرا 
تاييد نيست و ضربات جدی در زمينه های 
اين  به  اقتصادی  و  مذهبی  گردشگری 
نماينده  همچنين  می کند.  وارد  شهرها 
مردم شهرستان های گلپايگان و خوانسار 
در مجلس در اين باره تاکيد کرد که طرح 
نماينده  توسط  استان گلساران  تشکيل 
کاشان در مجلس دهم مطرح شد و از 
آنجايی که اين طرح پشتوانه کارشناسی 
نداشت، با مخالفت دستگاه های مختلف 
و جامعه نخبگان قرار گرفت، و به حاشيه 

رانده شد.

با صراحت مخالفم!
ابتدای  "در  خاتمی،  مسعود  گفته  به 
سوی  از  طرح  اين  نيز  يازدهم  مجلس 
نماينده کاشان ارائه و اعلام وصول شد؛ 
بنده به عنوان نماينده مردم گلپايگان و 
خوانسار در مجلس، با توجه به مخالفت 
صراحت  با  انتخابيه،  حوزه  مردم  اکثر 
نسبت به اين طرح در مصاحبه با رسانه ها 
اعلام مخالفت کردم؛ حتی زمانی که رئيس 
مجمع نمايندگان استان اصفهان بودم، 
اکثريت نمايندگان مجمع نيز با اين طرح 
مخالف بودند". او درباره وضعيت کنونی 
طرح تشکيل استان گلساران، توضيح داد 
که اجرای هر طرح نياز به پروسه زمانی 
طولانی دارد، بنابراين با وجود مخالفت های 
کارشناسی متعدد، اکنون در دستور کار 
مجلس نيست؛ همچنين با پيگيری برخی 
نمايندگان مجلس، اين طرح توسط مرکز 
کاملًا  صورت  به  مجلس  پژوهش های 
قاطعانه  متعدد،  با دلايل  و  بررسی شد 
مورد مخالفت قرار گرفته است. به گفته 
اين نماينده مخالف طرح تقسيم استان 
اصفهان، در حال حاضر سياست های کلی 
اين گونه مسائل و مباحث  نظام شامل 
نيست، اگر اين موضوع مجدداً نيز مطرح 
شود، قطعاً نياز به بررسی در کميسيون 
شورای  مجلس  علنی  و صحن  مربوطه 
اسلامی خواهد داشت اما بنده و بيشتر 
نمايندگان استان اصفهان، طبق مستندات 
مخالفت  موجود  کارشناسی  و  قانونی 
خواهيم کرد. البته ابوالفضل ابوترابی که از 
ابتدا موافق تقسيم استان اصفهان و تشکيل 
استان جديد گلساران بود، معتقد است که 
هرچه بتوانيم استان ها را کوچک تر کنيم 

خدمات بهتری ارائه می شود.
 ابوترابی می گويد: "کاشان ظرفيتش از 
چند استان در کشور بيشتر است و استان 
شدن کاشان حق مردم است و  با  استان 
اداری   نظام  بروکراسی  کاشان،  شدن 
کاهش پيدا می کند و با اين  اتفاق از لحاظ 
نظام اداری، ادارات خلوت می شود رفت و  
آمد مردم کاهش پيدا می کند و بودجه ها 
از تهران تقسيم می شود که به نفع استان 

اصفهان است".
ميرزايی-  حسين  پيش  روز  چند  البته 
نماينده مردم اصفهان در مجلس در اظهار 
نظری متفاوت و عجيب، تشکيل اصفهان 

ساحلی را پيشنهاد می دهد و می گويد: 
با  جمعيت  تناسب  عدم  شاهد  اکنون 
ظرفيت استان اصفهان هستيم که اين 
عدم تناسب به علت سياست های نادرست 
باعث شده جمعيت  و  است  شهرسازی 
محدود  سرزمينی  محوطه  در  زيادی 
او عدم تناسب جمعيت  متمرکز شوند. 
ايجاد  عامل  را  موجود  ظرفيت های  و 
مشکلات بسياری همچون آلايندگی های 
می  اضافه  و  داند  می  زيست محيطی 
کند که بين جمعيت و زمين بايد توازن 
وجود داشته باشد. در حوزه شهرسازی 
اسلامی نيز تأکيد شده که نبايد شهرها 
را نه در طول و نه عرض گسترش داد و 
شهرک هايی با فاصله اندک در کنار شهر 
ايجاد کرد. ميرزايی با اعلام اينکه يکی از 
جمهوری  که  استراتژيکی  سياست های 
متناسب  توزيع  برای  می تواند  اسلامی 
جمعيت به کار گيرد، استفاده از سواحل 
دريای عمان و خليج فارس است، توضيح 
می دهد: پيشنهاد ما ايجاد استان اصفهان 
ساحلی است و نه تنها اصفهان، بلکه هر 
می تواند  دارد  تمايل  که  ديگری  استان 
گوشه ای از ساحل دريا را در اختيار گيرد تا 
نمونه ای از استان خودشان را کنار ساحل به 
وجود بياورند. به گفته اين نماينده، با ايجاد 
نمونه استان ها در سواحل و انتقال جمعيت 
به اين نقاط می توان توازن جمعيت را برقرار 
کرد و مشکلات موجود را نيز حل کرد. 
آينده  مشکلات  حل  برای  اينکه  ضمن 
استانی مثل اصفهان بايد به دنبال صنايع 
های تک برويم که نياز به نيروی متخصص 

دانشگاهی دارد. 

مقایسه اشتباه
سابق  رئيس  اکبری-  نعمت الله  پيش تر 
استان  برنامه ريزی  و  مديريت  سازمان 
اصفهان به "نوسان" گفته بود که مقايسه 
تجربه تفکيک استان خراسان با استان 
اصفهان اشتباه است. استان خراسان يک 
ويژگی های  با  گسترده  بسيار  محدوده 
متمايز در طول مرزهای شرقی ايران را 
تشکيل می داد. درحاليکه بايد ديد آيا اين 
برای  اصفهان  استان  مورد  در  ويژگی ها 
تفکيک نيز وجود دارد. ازسوی ديگر، سوال 
من از کسانی که اين مقايسه را می کنند 
از  عملکردی  ارزيابی  چه  که  است  اين 
است  شده  منتشر  تفکيک  اين  توفيق 
که به آن استناد می کنيم. توجه داشته 
باشيد، تقسيمات سياسی موجب انقطاع 
ارتباطی می شود، درحال حاضر 9۰ درصد 
ماليات  بر ارزش افزوده متعلق به شهرستان 
اصفهان است و بايد ديد جايگزين مناسبی 
به جای شهر اصفهان با اين همه ظرفيت 
برای استان های اصفهان شمالی و غربی 
عليرضا  رابطه،  همين  در  دارد.  وجود 
و  برنامه ريزی  اسبق  معاون  همدانيان- 
اشتغال استانداری تاکيد دارد، اينکه اجرای 
اين طرح به نفع يا ضرر استان اصفهان 
است يک بحث و اينکه شرايط فعلی و 
معضلات اقتصادی کشور برای اين اقدام 
زمان مناسبی است، بحث ديگری بوده که 
قطعاً شرايط کنونی کشور به جهت عقلانی 
مناسب تحميل اين قبيل هزينه ها نيست، 
اما به نظر می رسد فضای حاکم بر مجلس 
در اين خصوص، يک فضای غيرکارشناسی 
و سياسی است و در مجموع اين طرح 

خوشايند مردم استان نيست.
اول  نگاه  در  ايران  مرکز  تقسيم  اگرچه 
برای برخی خوشايند است، اما در نگاهی 
تخصصی و به دور از احساس در شرايط 
اصفهان  استان  نفع  به  کشور  فعلی 
نيست و به نظر می رسد مديريت استان 
بايد واکنشی منطقی نسبت به اين طرح 

نشان دهد.

هرچند دولت دوازدهم رسما اعلام کرده بود که هیچ تصمیمی درباره تقسیمات استانی ندارد و 
در عمل نیز هیچگونه تقسیمی در سطح استان ها انجام نداد؛ اما به نظر می رسد که رویکرد دولت 
سیزدهم متفاوت است و تقسیم استانی در کرمان و تهران را در دست بررسی دارد. این موضوع 
موجب شد تا نمایندگان سایر استان ها از جمله اصفهان تقاضای تقسیم را دوباره مطرح کنند و با تصویب طرح 
تشکیل استان گلساران در کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها، تأسیس استان جدید به مرکزیت کاشان با 

تفکیک از استان اصفهان دوباره در نوبت صحن مجلس قرار گرفت؛

نصفنصفجهان
مدیریت استان، باید تکلیف خود را با طرح تفکیک به صورت شفاف مشخص کند

  نوسان :مدیرکل مدیریت بحران 
اینکه  با بیان  استانداری اصفهان 
حساسیت  مهم  دلایل  از  یکی 
اصفهان،  در  زمین  فرونشست 
محدوده  در  پدیده  این  پیشروی 
شهری است، گفت: قرار است تا یک 
ماه آینده یک بسته راهکار مشخص 
طبق مطالعات مرکز راه مسکن و 
با  مقابله  برای  کشور  شهرسازی 
به  اصفهان  در  زمین  فرونشست 

هیئت دولت پیشنهاد شود.
منصور شيشــه فروش اظهار کــرد: افت 
درازمدت و سالانه سطح آب های زيرزمينی 
در اســتان اصفهان حدود يک متر در سال 
است و سطح آبخوان ما کاهش يافته است. 
وی با بيان اينکه به دليل شرايط خشکسالی 
بيش از 9۵ درصد استان درگير خشکسالی 
است، گفت: متأســفانه ميزان بارش های 
اصفهان در بهار امسال صفر  بود و افزايش 
دما، وزش باد و ... موجب شــد تا شــرايط 
خشکسالی و بيابان زايی در استان تشديد 
شود. مديرکل مديريت بحران استانداری 
اصفهان با تاکيــد بر اينکه عــدم جريان 
زاينده رود و خشــکی 9۸ درصــد تالاب 
بين المللی گاوخونی دســت به هم داده تا 
اثرات کم آبی و خشکسالی در استان تشديد 
شــود، تصريح کرد: ۳ ميليون و 2۰۰ هزار 
هکتار از مساحت اصفهان بيابان و حدود ۱۵ 
کانون فرسايش بادی در استان شناسايی 
شده که به دليل گردوغبار در سطح استان از 
ابتدای امسال تاکنون بيش از ۷۵ روز ناسالم 
گزارش شده است. وی با اشاره به اينکه يکی 
از اثرات خشکسالی، خســارت به بخش 
کشاورزی است، افزود: به دليل خشکسالی 
۱۰۰ هزار هکتار اراضی مستعد کشاورزی، 
زير کشــت نرفته که همين اراضی تبديل 
به کانون های نقطه ای گردوغبار و افزايش 
روزهای ناسالم ما شده اســت. وی با بيان 
اينکه ۶ ميليون و ۳۰۰ هزار هکتار از مراتع 
اســتان اصفهان تحت تأثيــر بی آبی قرار 
گرفتند، اظهار کرد: برداشت های بی رويه 
در بالادســت امروز بر آب های سطحی اثر 
گذاشته و اکنون رودخانه زاينده رود و تالاب 
گاوخونی خشک شده و همچنين بسياری از 
چشمه ها و چاه ها خشک و کيفيت آب آنها 
کاهش يافته است. وی تصريح کرد: يکی از 
دلايل مهم حساسيت فرونشست زمين در 
اصفهان، پيشروی اين پديده در محدوده 

شهری است.
شيشه فروش با بيان اينکه از سنوات گذشته 
اقدامات متعددی برای مقابله با فرونشست 
زمين صورت گرفته است، گفت: در اطلس 
نقشــه خطرپذيری فرونشســت زمين، 
دشت های مختلف اصفهان، دامنه و داران، 
مهيار جنوبی و شمالی، اردستان، خالدآباد 
و گلپايگان، کاشان و ... پايش شده و بيشينه 
فرونشست زمين در اصفهان بين ۴ تا ۱۸ 
سانتيمتر در مناطق مختلف تعيين شده 
که بيشترين نرخ فرونشست مربوط به در 
دشت مهيار و اصفهان – برخوار است. وی 
به ماده ۱۴ قانون مديريت بحران کشــور 
برای مقابله با فرونشست زمين اشاره کرد و 
توضيح داد: براين اساس اين قانون، تکاليف 
ديگر بخش ها همچــون مرکز تحقيقات 
راه و شهرسازی مشــخص شده و براساس 
مصوبه هيئت دولت در بهمن ۱۴۰۰، وزارت 
نيرو بايد در کارگروه ســازگاری با کم آبی 

برنامه ريزی های لازم را انجام دهد.
شيشه فروش تصريح کرد: راه نجات اصفهان 
از فرونشست زمين اين است که وزارت نيرو 
به صورت ويژه برای جبران کسری آب منابع 
آب زيرزمينی اقدام کند و طرح های تأمين 
آب استان به حرکت درآمده و نقشه احيای 

زاينده رود اجرايی و عملياتی شود.

طرح تفکیک اصفهان، چالشی که هرازگاه مطرح می شود؛

هفته نامه نوسان

گروه  شهری
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 نوســان: به نظر مي رســد که 
اتفاق تازه اي در شبکه بانکي در 
حال رخ دادن اســت. تورم بالا 
در کنار عدم جذابیت نرخ سود 
به  منجر  بلندمدت،  سپرده هاي 
آن شده که ســپرده گذاران به 
سمت ســپرده هاي کوتاه مدت 

حرکت کنند. 
بانک هــا در قبال ســپرده گذاري در 
مدت زمان ســه ماهه، از مکانيســم 
»قرض به شرط قرض« استفاده کرده 
و وام مي دهند. کســاني که اين وام را 
مي گيرند به بازارهاي مــوازي نظير 
ارز و سکه و مســکن مي روند و خريد 
مي کنند. در مقابل، »رقابت سختي« 
بيــن بانک ها براي جذب ســپرده ها 
به وجود مي آيد. اما ســپرده ها نياز به 
»سود« دارند. بنابراين دست به خزانه 
بانک مرکزي برده و ناترازي در منابع 
و مصارف خود را با »اضافه برداشت« 

از بانک مرکزي جبران مي کنند. 
»سپرده هاي مردم« نزد بانک ها نوعي 
»امانت« و در ادبيــات بانکي، نوعي 
»بدهي« اســت. يعني ســود سپرده 
بايد به طــور منظم پرداخت شــود و 
اصل آن نيز بايد باقــي بماند. بانک ها 
اين ســپرده ها را بايد به بخش واقعي 
اقتصاد هدايت کنند. اين پول ها بايد 
سرمايه گذاري شده و در نهايت سود 
آن به ســپرده گذار برســد، اما اتفاق 
ديگري رخ داده اســت. بخش زيادي 
از اين منابع در بازار املاک »منجمد« 
شــده اســت. بخشــي بــه صورت 
تســهيلات تکليفي درآمده و بخش 
ديگر به کســاني داده شــده که حالا 
نمي توانند برگرداننــد و به مطالبات 
معوق تبديل شــده اند. در حالي که 
نرخ تورم در ارقام بــالاي ۴۰ درصد، 
»سير« مي کند؛ رقابت شديدي ميان 
بانک ها براي بالا بردن سود سپرده ها 
و جذاب تر ساختن آن آغاز شده است. 
هر قدر هم که آمارهاي ضد و نقيض 
از کاهش نرخ تورم در يک سال اخير 
بيرون بيايد؛ اين واقعيت باقي اســت 
که پايه پولي، زير پوست سياست هاي 
اقتصادي کشــور در حال جوشيدن 
است. آن هم در روزگاري که اقتصاد 
ايران يکــي از ســنگين ترين دوران 
رکودي خود را پشــت سر مي گذارد. 
در اين مورد به نظر مي رسد که راهکار 
اساســي جلوگيري از وقــوع بحراني 
جديــد در عرصه نظام پولي اســت. 
بحراني از جنس دي 9۶ که در نهايت 
اثرات جمــع آوري آن در جهش نرخ 
ارز و رشــد تورم و نقدينگي در بستر 

جامعه ديده شد. 

پس از انقلاب، موزامبيک به  اصلی  ترين 
متحد ايران در آفريقا تبديل شــد و رهبر 
ايران در ســال ۱۳۶۴ به منظور توســعه 
همکاری و تقويت روابط بــا آفريقا، از اين 
کشور و سه کشور ديگر در شرق آفريقا – 
تانزانيا، آنگولا و زيمباوه - ديدار کرد. سايت 
خبری »۱9۸ نيوز چين« با انتشار گزارشی 
در اين زمينه می نويســد: تجــارت ايران 
با کشــورهای جنوب صحرای آفريقا در

 ســال  های ۱9۷9 تــا 2۰۱۸ )۱۳۵۷ تا 
۱۳9۶( به ترتيب با سودان )۳.۵۳ درصد(، 
جيبوتی )۱.۰9 درصد(، ســومالی )۰.۶۱ 
درصد(، توگو )۰.۱۵ درصد(، موزامبيک 
)۰.۱۳ درصــد( و گينه بيســائو )۰.۰۱ 
درصد( بوده اســت. اين تارنمای چينی 
تاکيد دارد: اگرچه همــکاری و تجارت با 
موزامبيک، توگو و گينه بيسائو نسبت به 
ديگر کشــورها کمتر به چشم می  خورد 
اما به عنوان شريک تجاری، دارای اهميت 

تاريخی و راهبردی مهمی هستند.

فرصت های بی شمار آفریقا 
عباس گلرو، رئيس کميته روابط خارجی  
با اشاره به فرصت های بی شمار آفريقا در 
حوزه اقتصادی، معتقد اســت: آفريقا در 
بعضی حوزه ها مانند معدن با تامين سنگ 
آهن و بوکسيت، در حوزه صنعت خودرو 
به عنوان بازار مناسب و يا در کشاورزی از 
طريق کشت فراسرزمينی و توليد کننده 
نهادهای دامی می توانــد نيازمندی های 

ملت ما را تامين کند. گلــرو با بيان اينکه 
آفريقا فرصت های بی شماری به خصوص 
در حوزه اقتصادی دارد، اظهار کرد: با توجه 
به تلاش هايی که در اين چند ماه صورت 
گرفته، سطح تبادل تجاری ايران و آفريقا 
افزايش داشــته اما بايد تــلاش کنيم از 
مجموع هزار ميليارد دلار تبادلات تجاری 
قاره آفريقا که در حوزه واردات است، سهم 
خود را به دســت آوريــم. وی می افزايد: 
تقويت روابط پارلمانی می تواند بســتر و 
چارچوب مناســبی برای توســعه روابط  
ايران و کشــورهای آفريقايــی در ديگر 
موضوعات باشد. به لحاظ ساختاری بايد 
در داخل کشور به جمع بندی برسيم که 

آفريقا را در چه سطحی بايد دنبال کنيم. 

برگزاری نمایشگاه  دائمی در کنیا
ســفير ايران در کنيا گفت: بــا توجه به 
تاريخچه هزاران ساله ايران با شرق آفريقا، 
فرصت هــا و زمينه های بســياری برای 
توسعه تجارت و گسترش روابط اقتصادی 
ميان دو کشور وجود دارد. جعفر برمکی در 
کارگاه بين المللی گسترش همکاری های 
اقتصادی ايران و آفريقا با بيان اينکه روابط 
خوبی ميان دو کشــور وجود دارد، اظهار 
داشت: ساکنان اســتان های سيستان و 
بلوچستان و شيراز روابط تاريخی با آفريقا 
دارند که حتی به دو هزار سال می رسد که 
اين شرايط زمينه ساز مناسبی برای توسعه 
روابط محسوب می شود. وی با بيان اينکه 

با وجود اين شــرايط، شرکت های دانش 
بنيان فرصت مناسبی برای حضور در اين 
قاره دارند، خاطرنشــان کرد: اين گروه از 
فعالان اقتصادی بــا حمايت های موجود 
می توانند محصولات خود را در بازار عرضه 

و فعاليت های خود را توسعه دهند.
 برمکی با اشــاره به برگزاری نمايشــگاه 
ارائه محصولات ايرانــی در کنيا، تصريح 
کرد: معرفــی محصولات بــه بازارهای 
هدف در اين بخــش از جهان، با برگزاری 
نمايشگاه های دائمی تسهيل شده است 
و در حــال حاضر هر شــرکتی که قصد 
صادرات کالاهای خود را به آفريقا داشته 
باشــد، می تواند با ارائه محصول خود در 
اين نمايشــگاه، تجار آفريقايــی و ديگر 
کشــورهای ثالث را با توليــدات ايرانی 
آشــنا کند. وی با تاکيد بــر اينکه برای 
توليدکننــدگان فرصت هــای خوبی در 
اين کشور وجود دارد، خاطرنشان کرد: از 
سال گذشته هيات های تجاری مختلفی 
به کنيا سفر کرده اند که موجب به وجود 
آمدن شــناخت کافی از اين بازار اســت. 
ســفير ايران در کنيا با تاکيد بر اينکه هر 
بازاری در جهان شرايط ويژه خود را دارد، 
گفت: بايد بازارهای هــدف را با موقعيت 
مناسب خودشان ارزيابی کنيم تا بتوانيم 
محصولات را به درستی انتخاب و عرضه 
کنيم، در اين صــورت می توانيم به نتايج 
بهتری دســت يافته و صــادرات خود را 
افزايش دهيم. نمايشــگاه دائمی ايران در 

کنيا يک پلتفرم آنلاين نيز دارد. خواهش 
مــا از متقاضيان اين اســت که اطلاعات 
صحيحی را در اختيار سفارت قرار دهند. 
به طور مثال شرکتی با ما ارتباط می گيرد 
و در شرايط خود بزرگ نمايی می کنند. اين 
مسائل باعث بروز مشکل می شود در نتيجه 
لازم اســت اطلاعات دقيقی از محصول و 
توانايی خود در اختيار ما قرار دهند. تجار 
و متقاضيان می توانند با مراجعه به سايت 
ســفارت ايران در کنيا راه های ارتباطی با 

سفارت از جمله ايميل را مشاهده کنند.

تاکید بر تعاملات گسترده تاریخی
همچنيــن »جاشــوا ايگوتــا گاتيمو« 
ســفير کنيا در ايران نيز با تاکيد بر اينکه 
زمينه های بســياری برای توسعه روابط 
بين دو کشــور وجود دارد، خاطرنشــان 
کرد: ايــران و کنيا در بخــش فرهنگی 
شــباهت هايی بــه يکديگــر دارند که 
نشــان دهنده تعاملات گسترده تاريخی 
است و می تواند شــرايط را برای توسعه 
اقتصادی فعلی نيز فراهم کند. وی با اشاره 
به سهولت دريافت ويزا برای سفر به کنيا، 
 تاکيد کرد: با شــرکت هواپيمايی ايرانی 
برای توسعه سفرها بين نايروبی و تهران 
مذاکرات به نتيجه رسيده و مقرر شده تا 

سه روز در هفته تردد انجام شود. 
سفير کنيا در ايران با اشاره به اينکه سه گام 
برای توسعه روابط اقتصادی دو کشور در 
نظر گرفته شده است، تصريح کرد: دستور 
اصلی فعاليت ميان ايران و کنيا توليدات 
مشترک اســت که با توجه به دسترسی 
کنيا به بازارهای اروپايی می توان توليد را 
گسترش داد. وی با تاکيد بر اينکه کشت 
فراســرزمينی از ديگر نکاتی اســت که 
موجب توســعه روابط اقتصادی ميان دو 
کشور می شود، خاطرنشان کرد: ايران از 
نظر تجهيزات پزشــکی و دارويی دارای 
توانمندی های عظيمی است که می تواند، 
در اين بخــش صادرات خــود را افزايش 
دهد و در کنيا مورد استقبال قرار بگيرد. 
سفير کنيا تاکيد کرد: به دنبال پيشبرد و 
گسترش روابط ميان دو کشور هستيم و بر 
همين اساس فرصت هايی نيز فراهم شده 

است.
سفير کشور کنيا در ايران با ذکر فرصت ها 
و قابليت های کنيا گفت: کنيا تنها کشوری 
در قاره افريقا محسوب می شود که مرکز 
نواوری تکنولوژی ايران را دارد و اين مرکز 
به صورت نمايشگاه دايمی است. وی اضافه 
کرد: تجار می تواند محصولات به صورت 
دايمی به نمايش بگذارند و بســياری از 
تبادلات بازرگانی انجام می شود و فرصت 
بسيار خوبی برای ايران و کنيا بوده است. 
در حال حاضر 2۰ شرکت ايرانی به صورت 
فعال در اين مرکز فعاليت می کنند که به 
دنبال اين هستيم تعداد بيشتر شوند، چرا 
که اين برای رابطع تجاری بين دو کشور 

مفيد است.

 نگاه

گزارش

حرکتخزنده
بهسمتتورم

کسانی که به ده تا بیست سالِ آیندۀ کشور فکرمی کنند قاعدتاً نباید 
به یک برجام حتی امضا شدۀ نیمه مطلوب رضایت دهند. برجام صرفاً 
یک مُسکِّن است که حلِ چالش های سیاست خارجی را به آینده 
موکول می کند. اگر برجام را در یک دایرۀ بزرگتر ترسیم کنیم، ریشۀ 
مشکل قدیمی است: بیش از دو قرن است که کشور نتوانسته با 

قدرت های بزرگ به قاعده  مندی و تفاهم برسد. 
محمدعلی فروغی، ۱۰۳ سال پيش چنين می نويسد: چهل روز از طهران 
بی خبر بوديم، به کلی بی تکليف مانديم. هر موقع دولت را از جريان امور 
کنفرانس و دُوَل، مطلع ساختيم و پی در پی تقاضا و التماس کرديم که ما را 
از اوضاع طهران و ايران مسبوق کنيد و پليتيک دولت را برای ما روشن سازيد 
و تکليف ما را معين کنيد که چه کار کنيم….جوابی نرسيد به کلی از اوضاع 
مملکت و پليتيک دولت و مذاکراتی که با انگليس کرده اند و می کنند و نتيجه 
ای که می خواهند بگيرند و مسلکی که در امور خارجی دارند بی اطلاعيم و 
يک کلمه دستورالعمل و ارائه طريق نه صريحاً و نه تلويحاً نه کتباً نه تلگرافاً نه 
مستقيماً و نه به واسطه به ما نرسيده حتی اينکه در جواب تلگراف های ما، به 
سکوت می گذرانند ايران نه دولت دارد و نه ملت. جماعتی که قدرت دارند و 
کار از دستشان ساخته است مصلحت شخص خود را در اين ترتيب حاليه می 
پندارند. باقی هم که در خوابند. شايد بتوان ريشه های تداومِ رويارويی کشور با 
قدرت های جهانی توسط چندين نسل از الِيت ها وسياست مداران را به اين 

شرح خلاصه کرد: 
اول: تعريفِ اهدافی که فراتر از توانمندی هاا بوده اند

دوم: اهداف و جهت گيری های سياست خارجی به حمايتِ طبقۀ متوسط و به 
تعبير کلان محمدعلی فروغی »افکارعامه« نياز دارد تا هم دوام داشته باشند و 
هم مانعی در برابر فشار بيرونی باشند. حمايتِ طبقۀ متوسط در داخل بهترين 
اهرم برای مذاکره و چانه زنی در خارج برای يک حکومت است. چنين حمايتی 
سازمان يافته از بخشِ خصوصی در پيشبرد اهدافِ سياست خارجی وجود 

نداشته است.
سوم: در نظام بين الملل موجود، مهم ترين منبع قدرت و امنيت ملی، 
قدرت اقتصادی و راضی بودن عامۀ مردم از شاخص های اقتصادی است.

اين اصل در شرايطی محقق می شود که سياست خارجی در جهت   
الزاماتِ توليدِ ثروتِ ملی قرار گيرد. امروز دستورکار اتحاديه اروپا نه با تعداد 
جنگنده  های آلمان بلکه با توليد ناخالص داخلی، درآمد سرانه و اعتبار بانک های 

آلمانی شکل مي گيرد. 
يک پرسشِ کانونی در دورۀ فرا برجام اين است که کشور به لحاظ مالی، 
اقتصادی، فناوری، رسانه  ای و علمی تا کجا می تواند غرب را از تعاملات معمول 
بين المللی خود کنار بگذارد و نقش سازمانهای بين المللی که تسلط غربی به 
همراه دارند را ناديده بگيرد؟ پيشرفت و ثبات سازی داخلی به معنای کره ای، 

مالزيايی و هندی با کنار گذاشتن غرب چه مفهومی پيدا می  کند؟ 
بسياری از کشورهای ميان پايه به طورعاقلانه ای هم با شرق تعامل استراتژيک 
دارند و هم با غرب )برزيل، هند، مکزيک، اندونزی و ترکيه(. البته يک چالش 
اساسی در تعامل هم زمانِ با غرب و شرق از جانب کشورهای ميان پايه وجود  
دارد: قدرتِ شرق در دولت و قوای نظامی است و قدرتِ غرب در جامعه، رسانه، 
بخش خصوصی و دانشگاه آن. شرقی ها عمدتاً  با حکومت ها کار می  کنند؛ 
غربی  ها با حکومت ها هم کار می  کنند ولی بيشتر با جوامع. از اين رو، کار با غرب 
فراگيرتر از کار با شرق است هرچند با جهانی شدن ۵G، معنای جغرافيايی 
شرق و غرب از ميان می رود و دسترسی به اطلاعات، ذهنيت ها و رفتارها را 

شکل خواهد داد. 

* با توجه به اينکه هم پوشانی انديشۀ دينی با فلسفۀ غربی حتی در حد ۵ 
درصد هم نيست، چالش های سياست خارجی فرا برجامی کشور در اين 
خواهد بود که چگونه با اقتصاد جهانی که غربی است رفتار کند و در عين 
حال فلسفۀ غربی را از آن تفکيک کند. اين چالش ها شايد باعث شده که طيف 
سياست گذاری های اقتصادی، اجتماعی و سياسی در کشور از درجۀ بالايی از 
ابهام برخوردار باشند. شفاف نبودن اين سياست گذاری ها احتمالاً ما را به يکی 
از کشورهای مبهم در جهان تبديل کرده است. چند نفر از ما حاضريم با افراد 
مبهم بنايی بسازيم؟ اين نگرش را بسياری نسبت به سياست گذاری های ما 

دارند. ابهام، در مقابل توسعه، در مقابل رشد و در مقابل ثبات است. 

*اينکه مذاکراتِ هسته ای بيست سال طول کشيده و اينکه اگر برجام فعلی 
امضا شود مذاکرات هم چنان ادامه خواهد داشت، اين اصل را اثبات می کند که 
پيش بردن ابهام آلود و هم زمان قدرتِ منطقه ای و توسعۀ اقتصادی هزينه های 
قابل توجهی به همراه دارد. چالش فرا برجامی اين است که کشور يکی از اين دو 

هدف را می تواند دنبال کند و نه هر دو را باهم.

فراتر از برجام

تحکیم روابط تجاری با کشورهای آفریقایی از اولویت های سیاست خارجی کشور است

 نوســان:هر يــک از زايرين اربعيــن مي توانند 
۱۰۰ دلار توافقي بخرند؛ بررســي ها نشان مي دهد، 
بايد براي اين ميزان دلار حــدود 2 ميليون و ۸۰۰ 
هزار تومــان بپردازند. روز گذشــته دلار توافقي در 
محدوده 2۸ هزار و ۵۰۰ تومان تــا 2۸ هزار و ۶۰۰ 
تومان نوسان دارد و در اين محدوده قيمتي معامله 
مي شــود. البته  هر زاير در صورتي کــه بخواهد دينار بخــرد، صرافي ها و 
بانک هاي عامل مي توانند به جاي ۱۰۰ دلار نســبت به پرداخت ۱۵۰ هزار 
دينار عراق بــه نرخ توافقي به متقاضيــان اقدام کنند. از ســوي ديگر، آنها 
مي توانند علاوه بر ارز اربعين، ارز مسافرتي نيز دريافت کنند که متقاضيان 
ارز مســافرتي مي توانند از صرافي ها ۳۰۰ يورو يا معادل آن به ســاير ارزها 
بخرند و از طريق بازار توافقي و به نرخ توافقي نيز تا سقف ۵۰۰ يورو يا 2۰۰۰ 

يورو سرفصل ساير اقدام کنند. 

 نوسان: کامــران ســلطاني زاده، دبيرکل کانون  
صرافــان اظهار داشــت: با کاهش قيمــت لير در 
ماه هاي گذشته تقاضا براي مصرف سرمايه اي لير 
افزايش پيدا کرد اما در اين مــدت کاهش برابري 
لير بيشتر شــد و هموطنان ما تصور مي کردند که 
برابري لير برمي گردد و با کاهش قيمت لير افزايش 
اين ارز در بازار ايران افزايش يافت امــا در نهايت با ادامه روند نزولي قيمت 
لير خريداران ضرر کردند.  وي افزود: به طور قطــع تاثيرات برابري لير در 
اقتصاد ترکيه به صادرات اين کشور مي تواند کمک کند هرچند که در تورم 
داخلي اثرات منفي به دنبال داشته اما با ادامه دار شدن نوسانات قيمت لير 
ديگر کسي در ايران جرات خريد لير با قصد سرمايه گذاري ندارد، از همين 
روي تقاضا براي خريد لير در بازار ايران متوقف شــد و فعــالان از بازار لير 

خارج شدند.

 نوسان:  دولت بارها اعلام کرده به دنبال ايجاد تحول 
در صنعت خودروسازي است اما بررسي صورت هاي 
مالي خودروسازان نشان مي دهد که زيان انباشته اين 
صنعت در بهار امسال حدود ۳.۴ هزار ميليارد تومان 
بوده است. رسول سليماني، کارشناس صنعت خودرو 
اظهار داشــت: اگرچه عوامل متعددي در زيان دهي 
خودروسازان نقش داشته اما عامل اصلي شيوه قيمت گذاري خودروهاست؛ 
فرمولي که شوراي رقابت براي قيمت گذاري استفاده مي کرد ايرادات اساسي 
داشت و بعد از اينکه قيمت گذاري از شوراي رقابت گرفته شد همان روند ادامه 
يافت و ستاد تنظيم بازار هم تغيير خاصي در شيوه قيمت گذاري ايجاد نکرد. وي 
افزود: يک قيمت به عنوان قيمت پايه مربوط به سال 9۰ و 9۱ انتخاب شده و اگر 
خطايي در ميزان تورم وجود داشته باشد، اين خطاها در بازه زماني ۱۰ ساله باهم 

جمع مي شوند و خطاي بزرگي را در قيمت ايجاد مي کنند.

  نوسان:بنا بر اعلام ســازمان امور مالياتي اولين 
انتقال املاک نوساز و نيمه ســاخت، انتقال باغ ها 
و زمين هاي زراعي بيرون از حريم شهري، انتقال 
بلاعوض به والدين، همســر دايم و فرزندان بالاي 
۱۸ســال و اعطاي وکالت به آنهــا، انتقال ترکه به 
صورت ارث يا وصيــت، انتقال به منظــور وقف با 
تاييد سازمان اوقاف امور خيريه و انتقال قهري املاک مسکوني مشمول 
پرداخت ماليات بر سرمايه  نمي شــوند. علاوه بر اين، هرگونه ارز انتقال 
يافته از خارج از کشور که منشا آن به تاييد بانک مرکزي رسيده باشد، از 
اين ماليات معاف است. دارايي هايي که مشمول ماليات مي شوند شامل: 
انواع کاربري و حــق واگذاري محل، انواع وســايل نقليه موتوري زميني 
و طلا، شــمش طلا، طلاي آب شــده، زيورآلات از جنس طلا، پلاتين و 

جواهرآلات مي شود.

هزینه خرید ۱۰۰ دلار ارز اربعین؟چه دارایي هایي معاف از مالیات برسرمایه هستند؟زیاندهي خودروسازان  ادامه داردخریداران لیر ضرر کردند
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کنیادروازهشرقآفریقا
فرصت  جدید برای حضور تجاری ایران در بازارهای جهانی تشریح شد؛

طبق محاسبات انجام شده بيش از ۴۰۰ فروشگاه اينستاگرامي فعال با بيش از ۷۰۰ 
هزار تراکنش روزانه در ايران وجود دارد. اين حجم از تبادلات مالي در فضاي آنلاين 
بسيار قابل توجه است و اختلال در اينترنت، اپليکيشن هاي پرکاربردي مثل اينستاگرام 
و واتساپ، به  شدت بر بازار اثرگذار است. گفته می شود، به رغم رشد 2۵درصدي تعداد 
فروشندگان فعال، با بررسي تک به تک ۱۰ فروشگاه برتر در تير ماه و مقايسه بازديد 

همان فروشگاه ها در مرداد ماه، بازديد آنها تا ۳۵درصد کاهش يافته است.

صادرات ايران به ترکيه در ۷ ماهه نخست سال جاري ميلادي۵۶ درصد رشد کرده و تراز 
تجاري دو کشور در اين مدت به ميزان۴۴۳ ميليون دلار به نفع ايران بوده است.ارزش 
تجارت ايران و ترکيه که در ماه هاي ژانويه تا جولاي 2۰2۱ بالغ بر 2.۸۷۷ميليارد دلار 
بوده در مدت مشابه سال جاري به ۳.۸۴۷ ميليارد دلار افزايش يافته است. براساس اين 
گزارش صادرات ترکيه به ايران در ماه هاي ژانويه تا جولاي 2۰22 با افزايش ۱۳درصدي 

به ۱.۷۰2 ميليارد دلار رسيده است. 

رشدصادراتایرانبهترکیهتاثیرمخربکندیاینترنتبرفروشکسبوکارها

اولویت های سیاست خارجی  از  را  با کشورهای آفریقایی  دولت سیزدهم تحکیم روابط تجاری 
قرار داده است. رئیس جمهوری سطح کنونی روابط میان دو طرف را قابل  قبول ندانسته از وزارت 
امورخارجه خواسته است تا سازوکار عملیاتی را برای شناسایی همه ظرفیت  ها و افزایش مناسبات 
میان ایران و قاره سیاه را مورد بررسی و طراحی قرار دهد. در این میان، کشور کنیا از کشورهای مهم و درحال توسعه 
در منطقه شرق آفریقا و در ساحل اقیانوس هند است که از موقعیت ژئو پو لیتیک و آب و هوای متبوعی بر خورد 
ار است. این کشور راه عبور کالا برای چندین کشور آفریقایی محصور در خشکی از جمله اوگاندا ، روندا ، بوروندی 
جنوب سودان ، و کنگو دموکراتیک محسوب می شود و از این طریق در آمد قابل ملاحظه ای کسب می کند .

هفته نامه نوسان

گروه بازرگان-

ریشه های تداومِ رویارویی کشور با قدرت های جهانی چبست؟؛
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تحلیل

گزارش     

در آخرين گزارش رسمي منتشر شده از سوي مرکز آمار، با عنوان نتايج طرح گردآوري 
اطلاعات قيمت و اجاره مسکن شهر تهران در زمستان ۱۴۰۰، آمده است که متوسط 
قيمت فروش هر مترمربع زمين يا زمين ساختمان مسکوني کلنگي معامله شده در 
زمستان ۱۴۰۰ از طريق بنگاه هاي معاملات ملکي در شهر تهران، ۵2 ميليون و ۱۷۴هزار 
تومان با ميانگين مساحت 2۳۸ مترمربع بوده است که نسبت به فصل قبل ۴.۸درصد و 

نسبت به فصل مشابه سال قبل ۱۷.۱ درصد افزايش داشته  است.

خانهکلنگیدرپایتختمتریچند؟
مديرعامل سازمان جمع آوری و فروش املاک تمليکی ضمن تشريح آخرين وضعيت 
خودروهای موجود در انبار اين سازمان از تعيين تکليف دستگاه های ماينر از مهرماه خبر 
داد.عبدالمجيد اجتهادی گفت: ۱۵۰ هزار دستگاه ماينر در انبارهای سازمان موجود 
است که تعداد آن ها روزبه روز بيشتر می شود. تعداد زيادی از ماينرها رای برائت دارند 
و اميدواريم توانير برای اين موضوع تدابيری اتخاذ کند. وی تاکيد کرد: اينکه دستگاه ها 

رای برائت گرفته اند يعنی به صورت مجاز وارد کشور شده اند.

تعیینتكلیفدستگاههایماینرازمهرماه

بازارمسكن
درآستانهرکود

اقتصاد ایران در هفته ای که گذشت؛

 نوسان:پس از اظهارات رییس جمهور درباره میزان کاهش تورم در 
دولت سیزدهم، عدد و رقم هاي اعلام شده، واکنش هاي بسیاري ایجاد 
کرد. آقاي رییسي در نشســت مطبوعاتي خود عنوان کرد که تورم 
در یک سال دولت او به میزان ۲۰درصد کاهش پیدا کرده و گفت که 
»تورم فعلي ۴۰.۵درصد است. یعني اگر بخواهیم شهریور ۱۴۰۰ را با 
شهریور امسال مقایسه کنیم که آن وقت قریب به ۶۰درصد بود؛ الان 
۴۰.۵درصد است.« آنچه می خوانید برخی از برجسته ترین نکاتی 

است که در هفته قبل اقتصاد ایران را به خود معطوف کرد؛
عدد ۲۰درصد از کجا آمد

اظهارات رييس جمهور تا چه حد درست بود؟ آقاي رييسي ميزان تورم شهريور 
سال گذشته را به صراحت نزديک به ۶۰درصد عنوان کرد، در حالي که مطابق 
اطلاعات ارايه شده توسط مرکز آمار، نرخ تورم در شهريور ماه سال ۱۴۰۰ به 
۴۳.۸درصد رسيده بود. يعني حتي با تقريب هم اين عدد به ۵۰درصد نرسيده 
است. نکته دوم، تورم شهريور ماه امسال است که يکم مهر ماه توسط مرکز آمار 
اعلام مي شود. بنابراين تا آن زمان بايد صبر کرد و ديد که ميزان تورم شهريور 
چقدر مي شود؟ اما تورم مرداد ماه توسط مرکز آمار، ۴۱.۵درصد اعلام شد. اين 
عدد هم حتي يک درصد از عدد اعلام شده توسط رييس جمهور بالاتر است.  
مشخص نيست که عدد 2۰درصد که توسط رييس جمهور براي کاهش تورم 
در اين يک سال اعلام شده از کجا آمده و چه منبعي آن را ارايه کرده است. 
اما در نگاه اول اين موضوع درست به نظر مي رسد که ميزان تورم کمتر از سال 

گذشته ا ست. 

توقف تورم مسکن در مرداد ماه
مرکز آمار ايران گزارش تحولات بازار مسکن تهران در مردادماه را منتشر کرد. 
گزارشي که حاکي از سکته بازار مسکن در مردادماه و پس از جدي شدن 
مذاکرات برجامي است. طبق داده هاي مرکز آمار ايران تورم ماهانه بازار مسکن 
با افتي سنگين از ۸.۳ درصد در تير به تنها ۱.۸ درصد رسيده است. با اين رشد 
متوسط قيمت وزني هر متر مربع مسکن در تهران به ۴۵ ميليون و ۱۴۰ هزار 
تومان رسيده است.  اين کمترين تورم ماهانه بازار مسکن از ابتداي سال است. 
در اسفند سال گذشته هم طبق داده هاي مرکز آمار ايران تورم مسکن به حدود 
۰.۶ درصد رسيده بود. به اين ترتيب به نظر مي رسد همانطور که در گزارش هاي 
قبلي هم پيش بيني شده بود با داغ شدن مذاکرات تب خريد مسکن کاهش 
يافته و خريداران عقب نشسته اند. همچنين تعداد معاملات مسکن در پايتخت به 
کمتر از ۶9۰۰ واحد رسيده است. به اين ترتيب معاملات مسکن در ماه گذشته 
به کمتر از نصف معاملات در خرداد که بازار به شدت داغ شده بود رسيده است. 

مالیات جدید براي 
خریداران ارز، سکه، مسکن و خودرو

در ادامه تمرکز دولت بر افزايش درآمدهاي مالياتي قرار است براي مردم دو پايه 
مالياتي جديد تعريف شود، ماجراي اين ماليات هاي جديد چيست و شامل چه 
کساني مي شود؟ از نظر دولت طي سه سال گذشته سازمان امور مالياتي، کارنامه 
قابل قبولي در وصول ماليات از شهروندانش داشته است، نگاهي به آمارهاي 
رسمي نشان مي دهد که اين سازمان توانسته است بيش از ميزان پيش بيني 
شده  در قوانين بودجه کسب درآمد کند. نتيجه اين شرايط دولت را به فکر 
تعريف پايه هاي مالياتي جديدي انداخته است که ماليات بر عايدي سرمايه و 
ماليات بر مجموع درآمد از جمله آنها هستند. هدف از تعريف اين پايه مالياتي 
جديد، گرفتن ماليات از شهرونداني است که از بازارهاي چهارگانه طلا، ارز، 
ملک و خودرو خريد سرمايه اي و غير مصرفي مي کنند.داود منظور، رييس کل 
سازمان مالياتي کشور ارديبهشت ماه امسال اعلام کرده بود؛ با تصويب و اجراي 
قانون ماليات بر عايدي سرمايه، سوداگران اقتصادي مشمول ماليات مي شوند. 
رييس کل سازمان مالياتي کشور ضمن تشريح اقدامات انجام شده براي تصويب 
قانون ماليات بر عايدي سرمايه در مجلس و دولت گفته بود: ماليات ستاني از 
پديده سوداگري، يک مطالبه عمومي است و با تصويب اين قانون، هر کسي 
که کالاي سرمايه اي را با هدف انتفاع از افزايش قيمت و درآمد حاصل از آن 
خريد و فروش کند، مشمول ماليات خواهد شد. به گفته وي با تصويب قانون 
ماليات بر عايدي سرمايه، چهار حوزه اساسي مسکن، طلا، ارز و خودرو مشمول 
ماليات بر سوداگري خواهد شد و براي اجراي اصولي اين قانون، نيازمند تامين 
زيرساخت هاي اطلاعاتي لازم هستيم تا نظام مالياتي بداند يک کالاي سرمايه اي 
با چه قيمتي خريداري و به فروش رسيده و از محل تفاوت قيمت، ماليات 

وصول شود..

سود بین بانکی باز هم صعودی شد
آخرين وضعيت سود در بازار بين بانکی حاکی از آن است که اين نرخ به 2۰.۷۴ 
درصد رسيده و در هفته های اخير روند صعودی داشته است. سود بين بانکی در 
اواخر تيرماه امسال رشدی را تجربه کرد و به 2۱.۳۱ درصد رسيد که با واکنش 
منفی بورسی ها مواجه شد. در پی اين واکنش، در جلسه مسئولان بانک مرکزی 
با فعالان بازار سرمايه بر کنترل نرخ سود بين بانکی در چارچوب سياست های 
پولی تاکيد شد که پس از اين جلسه و مصوبه آن، روند کاهشی اين نرخ آغاز 
شد و به 2۱.۱۳ درصد رسيد. در ادامه، سود بين بانکی تا اواسط مردادماه به 
نرخ 2۰.۵9 درصد رسيد اما در هفته های اخير باز هم روند صعودی اين نرخ 
شروع شده و براساس آخرين تغييرات در سود بين بانکی، اين نرخ به 2۰.۷۴ 
درصد رسيده است. ماجرای اعتراض بورسی ها به افزايش سود بين بانکی به اين 
برمی گردد که فعالان بازار سرمايه، افزايش اين نرخ را بر روند منفی اين بازار و 
خروج سرمايه از آن تاثيرگذار می دانند، درحاليکه کارشناسان پولی و بانکی 
معتقدند اين نرخ  تاثيری بر تحولات شاخص بورس ندارد و روند افزايشی اين 
نرخ در ماه های اخير نيز ناشی از فشار تورمی بوده، نه سياست های ضدتورمی.

2۰درصد از کجا آمد!؟

کارشناسان معتقدند، فضای سياسی ايران 
ناظر  امروز در نقطه ای است که مشخصاً 
بر فريبی حول اتفاقی است که قرار نيست 
روی دهد. بی شک، تحقق وعده هايی نظير 
يا کاهش نرخ تورم  اقتصاد مستمر  رشد 
مستلزم بازتنظيم تمامی ارکان جامعه به 
سمت اهدافی غايی است؛ امری که در اين 
شرايط بسيار پرمخاطره است. بدون ترديد، 
پيش بينی پذيری اقتصاد، پيش نياز ثبات در 
تمامی بازارها بوده و فضای غيرشفاف و مبهم 
اقتصادی، مشکلات بسياری را برای بازيگران 

اين فضا ايجاد می کند

تله بی اعتمادی
بررسی  با  جامعه شناس  زارعيان،  مريم 
سياسی  تصميمات  به  بی اعتمادی  تاثير 
است:   معتقد  اقتصادی  حوزه  در  دولت 
قبل از اينکه از مردم توقع داشته باشيم که 
سياست های اقتصادی که دولت در جامعه 
اعمال می کند و قوانينی را که مجلس در 
رابطه با اين سياست های مختلف تصويب 
می کند بپذيرند و با آن همراه شوند، بايد از 
خودمان بپرسيم که تجربه زيسته مردم در 
قبال سياست هايی که دولت ها در گذشته 
اين  است؟  بوده  گرفتند چطور  پيش  در 
جامعه شناس اضافه می کند: آيا زمانی که 
به مردم وعده کاهش تورم يا بهبود وضعيت 
داده شده آنها شاهد کاهش تورم و بهبود 
وضعيت خود بوده اند يا خير، وقتی از آنها 

خواسته شده که دلار نخرند چون قيمت 
دلار کاهش پيدا می کند، اين اتفاق رخ داده 
يا خير. وقتی تجربه زيسته عامه مردم نشان 
که  اقتصادی  سياست های  که  نمی دهد 
دولت های قبلی در پيش گرفتند به بهبود 
وضعيت معيشت آنها کمک کرده، قاعدتاً 
نمی شود از مردم انتظار داشت سياست های 
جديد را به سود خود بدانند. زمانی که مردم 
می بينند بودجه کلانی برای برخی نهادها 
که به زعم آنها ناکارآمد هستند در نظر گرفته 
 شده و بسيار بيشتر از بودجه ای است که به 
نهاد بهداشت، آموزش و... اختصاص داده 
شده بالطبع احساس می کنند در ميان اين 
سياست ها ناديده گرفته شده اند و بنابراين 
سود  به  نه تنها  را  اقتصادی  سياست های 
خود نمی بينند بلکه در تعارض با منافع 
خود می بينند. به گفته زاغيان، وقتی در 
جامعه اعتماد عمومی و اعتماد به نهادهای 
در  می رود  بالا  کسب وکارها  در  مختلف 
سرمايه گذاری  انگيزه  سرمايه گذار  نتيجه 
در بخش مولد خواهد داشت چراکه يک 
فعال اقتصادی تا اعتماد به آمارها و اطلاعات 
موجود در بازارها نداشته باشد و بخش نامه ها 
شود  صادر  متناقض  دستورالعمل های  و 
احساس می کند سرمايه گذاری اش بازگشت 
نخواهد داشت و دچار مشکل می شود. . او 
تاکيد می کند: اقتصاددانان از اين موضوع به 
عنوان تله بی اعتمادی نام می برند که اقتصاد 
کشور و روابط اجتماعی حاکم بر جامعه را 

تحت تاثير قرار داده است و اگر به درستی 
حل و فصل نشود باعث می شود سيستم در 
کليت خود به شدت درگير موازی کاری و 
اتلاف منابع شود و حجم مشکلاتی از قبيل 
بيکاری افزايش يافته و رفاه اجتماعی تنزل 
پيدا کند، در چنين شرايطی شکاف طبقاتی 

هم بيشتر خواهد شد.

بی اعتمادی در آمارها
محمدرضا فرزانگان، استاد اقتصاد دانشگاه 
فيليپس در ماربورگ آلمان با تشريح شکاف 
اقتصاد  در  آمارهای کليدی  تناقض در  و 
غيررسمی و اقتصاد زيرزمينی کشور تاکيد 
می کند که يکی از ريشه های مهم اين ايراد 
عجيب، نداشتن استقلال نهادهای آماری در 
ايران است. او می گويد: در واقع شاخص های 
کليدی اقتصاد مانند شاخص های توليد، 
و  خدمات  مختلف،  صنايع  افزوده  ارزش 
بخش های مختلف اقتصادی، تورم و... است 
که متاسفانه اختلافات و تناقضات زيادی هم 
با هم دارد. در ساير کشورهای جهان آمارهای 
کليدی اقتصاد معمولاً توسط يک نهاد رسمی 
اعلام می شود اما در ايران بانک مرکزی و مرکز 
آمار ساليان سال است که به صورت موازی 
کار می کنند. او اين شکاف های آماری را 
موجب بی اعتمادی سرمايه گذاران می داند 
و تاکيد می کند: اولين اشکالش اين است که 
اعتماد عمومی را به نهادهای ارائه کننده آمار 
پايين می آورد. فرزانگان اضافه می کند: يکی 

از ريسک های سرمايه گذاری و هزينه های 
سرمايه گذاری در کشور اين است که درجه 
اعتماد فعالان اقتصادی به نهادهای رسمی 
و کشوری به چه صورت باشد؟ به خصوص 
در بخش خصوصی وجود اطلاعات شفاف 
و با روش شناسی مشخص و مستند نقش 
کليدی برای جذب سرمايه دارد. در حقيقت 
اگر سرمايه گذار نتواند در محاسبه هزينه و 
فايده خود روی آمارهای کليدی مانند نرخ 
تورم و ... حساب کند و در حوزه های پولی و 
حساب های ملی، آمار با هم متناقض باشد، 
بی اعتمادی در سرمايه گذار ايجاد می شود 
و فرآيند جذب سرمايه و رشد اقتصادی را 
تحت تاثير قرار می دهد و اين بی اعتمادی 
به حوزه های ديگر هم بسط داده می شود. 
به گفته وی، به جز اين، شکاف های آماری 
نه تنها به شدت روی تحقيق و در نتيجه 
برنامه ريزی برای يک کشور و توسعه آن تاثير 
منفی می گذارد که باعث مخدوش شدن 

شفافيت و بروز فساد می شود.

مسیر ثبات اقتصادی
يک عضو کميسيون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجلس با تاکيد به اينکه تصميمات اقتصادی 
دولت و مجلس لازم است با اقدامات موثر و 
پيشگيرانه در کاهش تبعات تورمی و فشارهای 
اقتصادی همراه باشد گفت: در حال حاضر 
يکی از مهم ترين مشکلات اقتصادی کشور 
پيش بينی پذير نبودن اقتصاد است. در صورتی 
که اين امکان فراهم نشود و همچنان روند 
پيش بينی ناپذير بودن اقتصاد در کشور ادامه 
داشته باشد، خود به اصلی ترين بازدارنده رشد 
اقتصادی تبديل خواهد شد. عليرضا شهبازی 
اقتصاد،  پيش بينی پذيری  دهد:  می  ادامه 
پيش نياز ثبات در تمامی بازارها است. فضای 
غيرشفاف و مبهم اقتصادی، مشکلات بسياری 
را برای بازيگران اين فضا ايجاد می کند.اين 
نماينده مجلس ادامه داد: برای ايجاد ثبات در 
تمامی بازارها لازم است، برنامه ريزی درستی 
انجام گيرد. از سوی ديگر، برنامه ريزی اقتصادی 
نيز نيازمند شفافيت و پيش بينی شرايط آينده 
است. وی در ادامه با تاکيد به اينکه با توجه به 
فرمايشات مقام معظم رهبری، وضعيت توليد 
در کشور نيازمند ساماندهی است، بيان کرد: 
بزرگ ترين خدمت به اقتصاد کشور، اصلاح 
ساختار اقتصادی در امور مالياتی و بانکی، اصلاح 
بودجه ريزی و ايجاد اشتغال و توجه ويژه به 
اقتصاد مقاومتی است. شهبازی در گفت وگو با 
سنا تصريح کرد: خوشبختانه مجلس با آگاهی 
اين  راستای  در  را  اساسی  قدم های  بسيار، 
امور برداشته و دولت نيز موظف است برای 
ساماندهی توليد، اقدام به رفع موانع از سر راه 
توليد کرده و خدمت بزرگی را برای اين حوزه 
انجام دهد. در اين ميان اما، اگرچه بازارها نسبت 
به شايعات مثبت حول برجام واکنش نشان 
داده اند اما به نظر می رسد اين بازارها همچنان 
به اين اهرم با ديده ترديد می نگرد و از همين رو 

سرمايه گذاران هنوز برای ورود مرددند.

اقتصادپیشبینیناپذیر

قیمت  رشد  سرعت   : نوسان   
متوقف  گذشته  ماه  در  مسکن 
آمار  مرکز  گزارش  را  این  شد. 
این  اساس  بر  مي کند.  تایید 
 ۱۴۰۱ ماه  مرداد  در  گزارش 
میانگین وزني قیمت مسکن در 
 8۴۰ و  میلیون   ۴۴ از  پایتخت 
هزار تومان به ۴۵ میلیون و ۱۴8 
هزار تومان در هر متر مربع رشد 

کرده است. 
بازار  کارشناس  ستاريان،  بيت الله 
مسکن در اين خصوص بر اين باور است 
که اين نوع آمارگيري در حوزه مسکن 
براي  چراکه  نيستند،  دقيق  چندان 
ارزيابي رشد قيمت يک کالا بايد در 
معاملات کلان همواره شرايط معامله را 
لحاظ کرد، زيرا زماني که شرايط معامله 
لحاظ نشود همه آمارها با مشکل مواجه 
مي شود. اين کارشناس بازار مسکن در 
ادامه به »اعتماد« گفت: در صورتي که 
تعداد معاملات در يک ماه ۵۰ هزار 
قرارداد باشد و در ماه ديگر اين تعداد 
به ۵ هزار قرارداد کاهش پيدا کند؛ 
اگر ميانگين اينها را هم مورد محاسبه 
قرار دهند باز هم نمي توانند به عدد 
درستي برسند، چراکه محاسبات در 
دوران تورم که همراه با رونق بوده در 
کليه بازارها با زمان رکود تورمي قابل 

مقايسه نيست.
او با بيان اينکه هم اکنون در بازار مسکن 
خاطرنشان  هستيم،  مواجه  رکود  با 
کرد: در بازار مسکن امروز يک قيمت 
ظاهري وجود دارد که تقاضاي مسکن 
آن را تعيين مي کند که اغلب مربوط به 
يکسري از فروشنده هايي مي شود که 
به دليل داشتن چک و بدهي يا قصد 
مهاجرت و... در اين بازار املاک خود 
را با قيمت هاي پايين تري مي فروشند 
که معمولا در اين بازار اين گونه نيست 
که تعاملات ميان فروشنده و خريدار به 

صورت مرتب و منظمي باشد. 
ستاريان افزود: در دوره رکود تورمي 
معمولا قيمت مسکن رشد نمي کند 
و نزولي هم مي شود اما معمولا بعد از 
اين رکود تورمي اين فنر جمع شده 
باز مي شود و قيمت ها به يک باره رشد 

مي کنند. 
او ادامه داد: اينکه امروز فکر کنيم تورم 
مسکن پايين آمده و مشکل آن حل 
شده است درست نيست، زيرا رشد 
قيمت مسکن نسبت به سال گذشته 
وجود دارد و اين موضوع نبايد ما را 
فريب دهد و موضوع مسکن را بايد در 

يک دوره بلندمدت تحليل کرد.
وی تاکيد کرد: به اعتقاد بنده قيمت  
مسکن پس از نهايي شدن مذاکرات 
اگر  چراکه  شد،  خواهد  هم  بيشتر 
برجام به نتيجه مثبت نرسد با يک 
رکود تورمي مواجه مي شويم و اگر هم 
مذاکرات برجام مثبت باشد اين تورم 
با رونق همراه مي شود، چراکه فرض 
بر اين است که با کمبود مسکن بسيار 
بالايي مواجه مي شويم. در صورتي که 
برجام صورت گيرد همه شاخه هاي 
اقتصادي شروع به فعاليت مي کنند 
مسکن  حوزه  آنها  جذاب ترين  که 
خواهد بود، زيرا هم کالاي سرمايه اي 
محسوب مي شود و هم کالاي مورد نياز 
مردم است و کسري هم دارد و با تحقق 
برجام شرکت هاي متعدد خارجي در 
ايران حاضر مي شوند که نيازمند ملک 
و ساختمان نيز هستند پس در هر دو 
صورت نيازمند ساخت و ساز بيشتر 

هستيم.

پیش بینی پذیری اقتصاد، پیش نیاز ثبات در تمامی بازارهاست

چرا بازارهای کشور نسبت به اخبار مثبت و منفی بی تفاوت شده اند؟؛

هرچند بازارهای مختلف کشور در واکنش به فضای مثبت رسانه ای درباره احتمال توافق بر سر 
احیای برجام اندکی کاهشی شدند و دلار در یک روند نزولی برای مدتی به زیر ۲9 هزار تومان 
نیز رسید و قیمت طلای ۱8 عیار هم با افتی ملموس مواجه بود اما این خوشبینی ناپایدار بود و 
روند قیمت ها، دوباره به راه پیشین بازگشت. به نظر می رسد، بازارهای کشور دچار نوعی بی اعتمادی نسبت به 
اخبار و حواشی خبری شده اند!  چرا که طی دو سال گذشته هر بار با خبرهایی مواجه بوده که عکس آن به وقوع 
پیوسته و از همین رو مادامی که رخدادی به نتیجه نهایی نرسد، این بازارها موضع مشخصی نشان نخواهند داد؛

هفته نامه نوسان

گروه بازار

 نوسان : نايب رييــس کميسيون صنايع 
اتاق ايران اظهار داشــت: گفته مي شــود 
بين ۴۰-۳۰ درصــد بنگاه هاي صنعتي 
که پروانه بهره برداري دارند، تعطيل بوده 
و فعاليتي ندارند که اين ميزان با مراجعه 
و مشاهده شــهرک هاي صنعتي، معقول 
اســت بخشــي از اين تعطيلي، ناشي از 
سوء مديريت، بخشي به دليل سوءاستفاده 
از منابع مالي و تسهيلاتي و بخشي ديگر 

حاصل تحريم بوده است. 
از ســوي ديگر برخي از بنگاه ها با ظرفيت 
زير ۵۰ درصد فعاليت کــرده و به نوعي به 

دنبال بقا هســتند زيرا درآمــد آنچناني 
نداشــته و معوقه هاي بانکي دارند. به طور 
کلي شــايد بتوان گفــت ۳۰-2۰ درصد 
واحدها با ظرفيت بالاي ۵۰ درصد فعاليت 

مي کنند. 
عبــاس جبالبــارزي اظهار داشــت: اگر 
بخواهيــم در خصوص وضعيــت صنايع 
کوچک و متوسط صحبت کنيم، بايد در 
خصوص چند آيتم صحبــت کرد که آنها 
شــامل وضعيت نقدينگي، بازار و مسائل 
قيمتي آنها اســت. بحث تامين مواد اوليه 
يکي از معضلات اصلي است که تغييرات 

و نوســانات نرخ ارز، روي آن تاثير دارد و 
برنامه ريــزي را براي اين واحدها دشــوار 
کرده اســت؛ در واقع قيمت مواد اوليه به 
دليل نوسانات نرخ ارز، در حال تغيير است 
که اين موضوع مشــکل ايجاد مي کند. ما 
نمي گوييم نرخ ارز بايد تثبيت داشته باشد 
اما بايد بتوان برنامه ريزي کرد چون سالي 
2-۱ بار تغيير نرخ ارز مشــکلي به وجود 
نمي آورد اما نوسان روزانه آن، برنامه ريزي 
را با مشکل مواجه مي کند که اين مشکل 
در سيســتم تامين مــواد و قيمت دهي 

مشاهده مي شود.

نایب رییس کمیسیون صنایع اتاق ایران:
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بهزاد پارسا، مديرعامل شرکت آب منطقه اي تهران گفت: براساس پيش بيني هاي 
سازمان هواشناسي و رصدهايي که روي سامانه هاي هواشناسي انجام داده ايم، مهر و 
آبان خشکي را در پيش داريم اما برنامه ريزي کرده ايم که بتوانيم منابع آبي شهر تهران را 
در شرايط پايدار نگه داريم. پارسا با تاکيد بر اينکه منابع آبي از ذخاير استراتژيک کاهش 
پيدا کردند، گفت: در سال هاي مختلف با توجه به حجم منابع آب سطحي و زيرزميني 

تلاش مي کنيم تا يک تعادل بين اين دو منبع ايجاد کنيم.

افشين صدر دادرس، رييس اتحاديه مرکزي دام سبک خاطرنشان کرد: سقف صادرات 
دام در مصوبه شوراي قيمت گذاري و شيوه نامه صادرات به دليل احتمال تنش در بازار 
اعلام نشده است؛ ولي به صورت محرمانه به سازمان جهاد کشاورزي استان ها ابلاغ شده 
تا براساس آن مجوز صادر کنند. وي با اشاره به ابلاغ شيوه نامه صادرات دام زنده از سوي 
سازمان دامپزشکي، گفت: مرجع صدور مجوز صادرات دام زنده، سازمان جهاد کشاورزي 

استان هاست؛ متقاضيان صادرات بايد درخواست خود را به اين سازمان اعلام کنند.

 نوسان: معاون اجتماعی سازمان 
فرهنگی، اجتماعی شــهرداری 
اصفهان از برگزاری اجلاســی با 
عنوان »بــدون تأخیر« با موضوع 
مدیریت منابع آب در فلات مرکزی 

ایران، در این کلانشهر خبر داد.
روابط عمومی شهرداری اصفهان، به نقل 
از ســعيد امامی اعلام کرد: اين اجلاس که 
دبيــری آن را حميدرضا صفــوی معاون 
پژوهشی دانشــگاه صنعتی اصفهان و از 
فعالان حوزه آب و محيط زيست بر عهده 
دارد، با رويکردی علمــی در آينده  نزديک 
برگزار می شــود. وی افزود: محيط زيست 
تالاب و رودخانه، فرونشست، فقه و حقوق 
آب و مصارف، منابع و دســتاوردهای آتی، 

چهار محور اصلی اين رويداد خواهد بود.
معاون اجتماعی سازمان فرهنگی، اجتماعی 
شــهرداری اصفهان گفــت: مدعوين اين 
برنامه از اســتادان دانشگاه، متخصصان و 
مديران سطح استانی و ملی خواهند بود. 
امامــی همچنين اظهار داشــت: طراحی 
سلسله گفت وگوهای آبی با عنوان "آری يا 
نه" از ديگر برنامه هايی است که با همکاری 
کنسرسيوم محيط زيست در اصفهان برگزار 
می شــود. وی تصريح کرد: اين برنامه که 
برای لايه های نخُبگانی طراحی شده است 
از اوايل مهر تا پايان سال جاری در قالب ۱2 
جلســه برگزار و ۱2 موضوع مهم بصورت 
مناظره اساتيد متخصص بررسی خواهد 

شد.
معــاون اجتماعــی ســازمان فرهنگی، 
اجتماعــی شــهرداری اصفهــان در باره 
دبيرخانه زاينده رود که چندی پيش در اين 
کلانشهر تشکيل شد، گفت: اين دبيرخانه 
پيگير مطالبات اصفهان از طريق گفت وگو 
و فرهنگ سازی اســت. امامی ادامه داد: با 
هدف همگرايی ميــان نظرات تخصصی، 
افزايش سواد مردم در باره آب و زاينده رود، 
اجماع بين کارشناســان، حساس سازی 
جامعه و ترويج فرهنگ گفت وگو، برنامه های 
شــاخصی از ســوی دبيرخانه فرهنگی 
زاينده رود برنامه ريزی شده است. وی اضافه 
کرد: رسالت اصلی اين دبيرخانه پيگيری 
مطالبــات مربوط به احيای زاينــده رود از 
مســير فعاليت های فرهنگی و اجتماعی 

است.
معــاون اجتماعــی ســازمان فرهنگی، 
اجتماعی شهرداری اصفهان خاطرنشان 
کرد: در حال حاضر همگرايی در حوزه های 
تخصصی آب زاينده رود در سطوح استانی 
و ملی وجود ندارد و مباحث کارشناســی 
و علمی در باره اين رودخانه فراوان اســت 
که خود به مانعی بــزرگ برای حل بحران 
زاينده رود تبديل شده است. امامی گفت: 
در ســفر اخير رييس  جمهور به اصفهان 
کوشــيديم تا کليدواژه ها و عوامل اصلی 
ايجاد بحــران زاينــده رود را در تابلوهای 
شهری يادآور شويم تا به اطلاع هيات همراه 
رييس  جمهور برسد و انگيزه بيشتری برای 
حل اين بحران ايجاد کند، چنانکه يکی از 
موانع، همين نظرات غيرکارشناسی است 
که مساله زاينده رود را به بحرانی پيچيده 
و آشــفته تبديل کرده که حل آن از توان 

بسياری افراد خارج است.
گفتنی است، در سال های اخير بدليل اجرای 
طرح های انتقال آب از حوضه آبريز زاينده رود 
به ديگر مناطق  و برداشت های غيرقانونی 
که ســبب خشــکی اين رودخانه شــده، 
تخصيص حقابه ها بدرستی صورت نگرفته 
که در نتيجه آن کشــت و کار کشاورزان و 
تداوم حيات پهنه های زيســت محيطی 
اســتان اصفهان مانند تــالاب بين المللی 
گاوخونی با چالش هايی روبه رو شده است.

سقفصادراتداممحرمانهاستمهروآبانِخشكیدرراهاست
 گزارش

 گزارش

بدونتاخیر
درحوزهآب

 نوسان:شهردار اصفهان گفت: مدیریت شهری، استانداری و اداره 
کل میراث فرهنگی اصفهان برای احیای دولتخانه های سلجوقی و 
صفوی با هدف حفظ شخصیت این شهر به میدان عمل آمده اند. علی 
قاسم زاده اظهار کرد: مدیریت شهری اصفهان در این دوره موضوع 
هوشمندسازی خدمات را در اولویت برنامه های خود قرار داده تا ضمن 
افزایش سرعت ارائه خدمات، دست دلالان و واسطه ها را از روند کارها 

حذف کند. 
تحقق  برای  را  شهروندان  آموزش  و  فنی  امکانات  مديريت،  عنصر  سه  او 
هوشمندسازی ضروری دانست و تصريح کرد: متاسفانه علی رغم اينکه پروانه های 
ساختمانی از مسير سامانه هوشمند توسعه شهر صادر می شود، برخی از شهروندان 
همچنان طبق روال قبل به شهرداری مراجعه می کنند، در حاليکه می توانند وارد 
سامانه »اصفهان من« به نشانی my.isfahan.ir شوند و از خدمات غيرحضوری 
استفاده کنند. شهردار اصفهان از اقدامات مديريت شهری در مسير هوشمندسازی 
ساير حوزه ها خبر داد و تأکيد کرد: هوشمندسازی در حوزه شهرسازی اولين گام 
بود و به تدريج ساير حوزه های شهرداری نيز به سمت خدمات هوشمند حرکت 
خواهد کرد، چنانکه در هفته جاری در حوزه حمل ونقل خدمت جديدی را به مردم 
معرفی می کنيم. او با اعلام اينکه در آينده نزديک خبرهای خوبی در حوزه حمل و 
نقل و ترافيک به اطلاع شهروندان می رسد، گفت: ناوگان حمل ونقل شهر اصفهان 
ارتقا پيدا خواهد کرد و ميدل باس ها و اتوبوس های جديد وارد شهر خواهد شد. 
قاسم زاده تأکيد کرد: در صدد هستيم خدمات مربوط به حوزه حمل ونقل را به سمت 
سيستم های هوشمند ببريم تا شهروندان سفرهای درون شهری خود را مديريت 

کنند و در زمان و هزينه های آنها صرفه جويی شود.
قاسم زاده از اقدام شهرداری برای احيای دولتخانه های سلجوقی و صفوی خبر داد و 
افزود: همت جمعی برای اين موضوع شکل گرفته است به طوری که علاوه بر مديريت 
شهری، استانداری و اداره کل ميراث فرهنگی نيز به ميدان عمل آمده اند تا برای 
حفظ شخصيت اصفهان برنامه ريزی کنند. او ادامه داد: اين دو محور تاريخی شامل 
دولتخانه های سلجوقی و صفوی که گردشگران زيادی از آن بازديد می کنند حالت 
مخروبه و فضای بی دفاع شهری پيدا کرده است و به همين دليل شهروندان سکونت 
در اين محدوده را رها کرده اند. شهردار اصفهان در خصوص تاريک بودن نسبی 
بعضی از معابر شهر گفت: از سال گذشته تاکنون شرکت توزيع برق استان اصفهان 
به دليل صرفه جويی، برخی از چراغ های معابر را خاموش می کند. او افزود: روشنايی 
برخی از معابر که درختان آنها مانع روشنايی شده است با هرس درختان و همکاری 
با شرکت توزيع برق استان اصفهان برای اصلاح پايه های روشنايی تأمين خواهد شد.

دولتخانه های سلجوقی و صفوی 
در اصفهان احیا می شوند

capital

وضعیت صنعت خودرو، نتیجه ناتوانی، ناآگاهی از علوم کاربردی، ضعف برنامه ریزی و سوءمدیریت است

راهبهبودصنعتخودرو

شهردار اصفهان:

از گفته های مســئولان دولت و مجلس در 
ماه های اخير، می توان نکات مشــخصی 
را اســتنتاج نمود. واقعيت اين است بوی 
احيای برجام به مشام برخی ها رسيده، در 
نتيجه سياست های بزک شده ای در حال 
تدوين اســت که از منابع حاصل از احيای 
برجام اســتفاده کنند. جالب است بدانيم 
شــيوه تمام دولت ها پس از مشروطه -به 
استثنای دوره هايی محدود - يکسان بوده 
است؛ همه شيفته واردات هستند و اگر آن 
چند دوره محدود نبود، کشــورمان اوضاع 
به مراتب بدتری  داشت. بايد اين واقعيت را 
بپذيريم که وقتی مرکزی واحد و مستقل 
از دولت های مختلف برای تصميم گيری  
های اقتصادی نداشته باشيم، هر دولتی که 
بر سرکار آيد، خواه يا ناخواه دست به انجام 
يکسری اقدامات نمايشی می زند تا نشان 
دهد نسبت به دولت های ديگر بهتر يا برتر 
عمل کرده اســت. اما در پس اين اقدامات 
نمايشی بايد گفت هزينه  های بسياری بر 
کشور تحميل می شود و جدا از آن، کشور 
از مسير و ريل توسعه اقتصادی واقعی نيز 
خارج خواهد شــد و اينگونه اســت که ما 
پس از ۷۰ ســال، همچنــان در وضعيت 
ناخوشايند اقتصادی و شاخص  های بسيار 

نامطلوب آن قرار داريم.

»نکبت ملی«  به جای
»خودرو ملی« 

ماحصــل منابع عظيمی که برای کشــور 
فراهم بوده و شــاخص های غيرقابل دفاع 
متعددی کــه در زمينه اقتصاد و شــرايط 
اجتماعی کشور مشــاهده می کنيم، همه 
نشــان از يک واقعيت دارند کــه قوای ما 
توانايــی برنامه ريزی ندارنــد، در نتيجه از 
واژگان آبرومند اســتفاده می کنند تا عدم 
توانايی برنامه ريزی خود و اسلافشــان را 
پوشــش دهند. مثلاً وقتــی خانم محترم 
نماينده ای در يک برنامه تلويزيونی، به جای 
واژه »خودرو ملی« از »نکبت ملی« استفاده 
و يکطرفه صحبت می کند، کسی نيست از 
ايشان بپرسد آيا اين وضع نمی تواند ناشی 
از ناتوانی در برنامه ريزی علمی بســياری 
از تصميم گيــران اقتصادی در يک ســده 
گذشته و در دولت ها و مجالس متعدد باشد 
که خود نيز جزئی از آن اســت؟ آيا ايشان 
نمی دانند که توسعه و پيشرفت اتفاقی به 
دست نمی آيد؟ آيا ايشان نمی دانند که به 
واســطه اختيارات تصميم گيری، در مقام 
يک مسئول پاسخگو بايد حاضر شوند و نه 

يک شهروند معترض؟ 

متأسفانه ميزهای تصميم گيری اقتصادی 
در کشــور ما فقط يــک وجــه دريافت 
امتيــاز دارد و در مقام عمل، بســياری از 
تصميم-گيران اقتصادی ما هيچ وجهی از 
پاسخگويی برای خود متصور نيستند! مردم 
ما کاملاً حق دارند که از وضع خودروسازی 
کشور ناراضی باشند، چراکه با گرفتارشدن 
در زجرهايی که ناشــی از خريد بسياری 
از خودروهــای توليدی بی کيفيت داخلی 
و بعضاً مونتاژی است، شــاهد بی لياقتی 
بســياری از مديران انتصابی خودروسازی 
طی سال ها بوده اند که به دليل وابستگی 
به ميزهای خود نتوانستند برنامه ای برای 
ارتقاء فناوری اين صنعت داشــته باشند، 
از اين رو خشم آنها به حق است. اما باوجود 
توجه به اين همــه نارضايتی به حق مردم، 
آيا بايد ما منابع ارزی حياتی و ارزشــمند 
خود را بــدون هرگونه دســتاوردی برای 
خوداتکايی منطقی صنعت، مفت و مجانی 
توسط عده ای آســان خور تقديم اجنبی 
کنيم و در مقابل هنگام گرفتاری ناشــی 
ازسوءمديريت ها، دست نياز به کره جنوبی و 
عراق دراز کنيم و بگوييم خواهش می کنيم 
پول ما را بدهيد؟! به راستی که ضعف توليد 

خودروی ما نشان از بی لياقتی کيست؟ 
من از دولــت و مجلس فعلــی و حتی از 
قبلی ها می پرسم که چرا از خود نمی پرسيد 
چگونه معجزه توليد خودرو در چين شکل 
گرفت؟ چگونه کره جنوبی به اين درجه از 
قدرت توليد خودرو رسيده است؟ بسياری 
از نمايندگان و وزرای ما قادر به پاسخ دادن 

به اين پرسش ها نيستند .

تشدید نابرابری درآمدی
من فرض های ناخوشايند را کنار می گذارم 
و مخاطبان را به کتــاب »هنر تحريم ها« 
نوشــته ريچارد نفيــو، يکــی از طراحان 
تحريم هــای ايــران در دوران اوباما ارجاع 
می دهم که می گويد: »آمريکا تلاش کرد 
رســيدن به اين اصلاحات اقتصادی را تا 
آنجايی که می تواند به تعويــق بيندازد و 
دشــوارکند و اين مســئله در همان آغاز 
تحريم ها اتفاق بيفتد، نــه اينکه در زمانی 
که اين تحريم ها بر مسائل بشردوستانه اثر 
گذاشته است يا واردات يا مصرف کالاها را 
تحت تأثير قرار داده است، چراکه اين قضيه 
می توانســت به ايران کمک کند وارداتش 
را کاهش دهد. از آنجا که مردم ايران عملًا 
می توانستند چنين کالاهايی را خريداری 
کنند و واردات نيز جريان داشــت، پايين 
آمدن ارزش پول ملی عمــلاً امکان خريد 

اين کالاها را از بســياری از مــردم ايرانی 
گرفت و تنها افراد ثروتمند و کسانی که در 
موضع قدرت بودند، می توانستند همچنان 
از منابع مرتبط بودن ايران با شــبکه های 
بين المللی ســود ببرند. به اين ترتيب، ارز 
به صورت مداوم از ايران خارج می شــد و 
کالاهای تجملاتی وارد اين کشور می شد 
و بحث نابرابری درآمــدی و تورم روز به روز 
در ايران قوت بيشــتری می گرفــت.« از 
اينجا می توانيم بندهای ۳، ۴ و ۵ آيين نامه 
واردات خودرو را خــوب بفهميم و زمين 
طراحی شــده برای تصميم گيران را بهتر 
درک کنيــم. اين تصويب نامــه خود يک 
چيستان گونه )پارادوکس( عجيبی است. 
آيا بــه اين نکته توجه شــده که چه پاس 
گل بی دردسری به تحريم کنندگان داده 
می شــود و بدون هيچگونه قيــد و بندی 
منابع ارزی خــود را به جيــب آنها واريز 

خواهيم کرد؟ 
کشــورهايی که بلافاصله درجهت حفظ 
منافع خود از کشور رفتند، نه تنها وفاداری 
به تعهدات خود نداشتند، بلکه منابع ما را 
نيز بلوکه کردند و بايستی با التماس از آنان 
درخواست آزادسازی منابع متعلق به خود 
را کنيم! حتی کشــوری همچون چين و 
بسياری از شــرکت های آن کشور، رفتار 
مشابهی را با ما داشــتند، در جايی که به 
ظاهر رابطه اقتصادی را برقرار نگه داشته اند، 
هزينه های گران تری را به فعالان اقتصادی 
صنعتی ايران تحميل می کنند. هيهات که 
چه ســاده انگارانه »خانه خراب کن خود و 

دنيا آبادکن ديگران« شده ايم. 

نتایج معکوس
سیاست های دولتی

بند ۳ اين تصويب نامه می گويد که »وزارت 
صمــت موظف اســت با هدف توســعه 
توليد خودروهــای اقتصــادی )حداکثر 
۱۰۰۰۰يورو( ضمن پيش بينی مشوق های 
سرمايه گذاری و توليد، اقدامات موردنياز 
برای هدايت بخشــی از واردات به سمت 
توليد و افزايش ســاخت داخل را به عمل 
بياورد.« اين ادبيات و واژه ها چند دهه است 
که توسط دولت ها به کار رفته و همواره نيز 

نتايج معکوس داشته است. 
هيأت وزيــران و تصميم گيــران نبايد با 
واژه هــای »توليد« يا »ســرمايه گذاری« 
بازی کنند. بايســتی ابتدا واژه ها را دقيق 
و مشــخص تعريف کرده و سپس بگويند 
منظورشان چه نوع توليد يا سرمايه گذاری  
اســت؟ آيا از نظر آنها مونتــاژ نيز توليد 

محســوب می شــود؟ چون چندين دهه 
اســت که مونتاژ، توليد ناميده می شــود. 
داده هــای وزارت صمت نشــان می دهد 
در پايان ســال ۱۴۰۰ حــدود ۵۴ واحد 
دارای پروانــه بهره بــرداری توليد خودرو 
ســواری و وانت بوده و ۱۴ واحد در دست 
اجراء. همچنين حدود ۵۷ واحد تحت نام 
خودروهای تجاری سبک و سنگين دارای 
پروانه بهره برداری بــوده و حدود 2۶ واحد 
دارای مجوز در دست اجراء. يعنی در جمع 
حدود ۱۱۱ واحد دارای پروانه بهره برداری 

از وزارت صمت بوده اند.
 در کجای دنيــا چنين چيزی را شــاهد 
هستيد؟  هر کسی از راه رسيده تحت واژه 
»توليد« يک واحد مونتاژ راه اندازی کرده 
که از همان ابتدا از يک کنار ارز می گيرند 
و يکی از عوامل اصلی ايجاد تورم هستند، 
از اين رو بايد مشخص شود که چه توليدی 
مدنظرشان اســت؟ چين و کره جنوبی در 
زمان شروع توســعه خود گفتند که ۴۰ يا 
۶۰ يا ۸۰ درصد يک محصول، بايد ساخت 
داخل باشد تا آن را توليد داخل به حساب 

بياوريم. 
در بند ۴ هم می بينيم واژه سرمايه گذاری 
خارجی را بدون مشخص نمودن دقيق و 
غير قابل تفسير شــاخص ها و الزامات رها 
کرده اند. گزارش های عملکرد سالانه وزارت 
صمت نشــان می دهد که شرکت هايی به 
اسم ســرمايه گذاری خارجی، ده ها برابر 
آورده شــان، ارز خارج کرده انــد. با آوردن 
اين واژه و شادمانی های نشان از موفقيت و 
برای نمايش هايی که مابه ازای ملموسی در 
اقتصاد ندارند، فقط يک کارنامه نمايشی را 

می خواهيم به تصوير بکشيم. 
مصوبه واردات خــودرو آثاری نه در قدرت 
اقتصادی ايران و نه ايجاد رقابت و نه افزايش 
توان توليدی ما نخواهد داشت و اگر برای 
ملت ايران و توليدکنندگان ما آب نداشته 
باشد، برای عده  ای نان بسيار خوبی خواهد 
داشــت، کما اينکه ديديم بعــد از برجام، 
شرکت های رنو و پژو برای چندمين بار به 
کشورمان آمدند. در بخش نفت و گاز چقدر 
ســر و صدا کردند که توتال و ســينوپک 
چين آمدند، اما به محــض اينکه ترامپ و 
آمريکا از برجام خارج شد، بلافاصله کشور 

را ترک کردند. 
سيتروئن می خواســت در کاشان مستقر 
شــود و با در اختيــار دادن بازارمان، کلی 
هم ارز بــرای واردات خودروهايشــان از 
کشــورمان خارج کرد، ولی فايــده آنها 
برای کشور چه بود؟ آقايان شيفته واردات 
شــده اند. همه منتظر مانده انــد نفت را 
بفروشــند و با پول آن يکســری کالا وارد 
کنند. ما گزارش هايی در دست تهيه داريم 
که واقعاً خجالت می کشــيم برخی نتايج 
آن را بگوييم. درحقيقت، اينگونه واردات 
نمی تواند برای ملت ايران فايده ای داشته 
باشــد. اين يک زمين طراحی شده برای 

شکست و تضعيف ماست.
اگر اقتصاد کشوری مبتنی بر توليد نباشد، 
موفق نمی شود. وضعيت صنعت خودروی 
ما نتيجــه ناتوانی، عدم دانــش، ناآگاهی 
از علوم کاربردی، ناتوانــی از برنامه ريزی 
و ســوءمديريت اســت که نتوانســته اند 

پيشرفتی حاصل کنند.
 بخش عمده صنايع شــکل گرفته در رده 
صنايع با فناوری پايين و بخشــی هم در 
بخش صنايع فناوری متوسط روبه پابين 
جهان اســت.با انتشار ليســت داده های 
بانــک مرکــزی، تحليلگــران در کمال 
حيرت دريافتند که گرچــه ادعاها فراوان 
و نمايشــی بوده، اما بســياری از صنايعی 
که فکرش را هم نمی کرديم با بلعيدن ارز 
می توانند سرپا بمانند. همينطور در بخش 
خودرو مشــخص شــده که بســياری از 
خودروســازان و خيلی از قطعه سازان ما، 

مونتاژکار هستند. 

»مصوبه واردات خودرو آثاری نه در قدرت اقتصادی ایران و نه ایجاد رقابت و نه افزایش توان 
تولیدی ما نخواهد داشت و اگر برای ملت ایران و تولیدکنندگان ما آب نداشته باشد، برای عده ای 
نان بسیار خوبی خواهد داشت«. این را  سیدمحمد بحرینیان صنعتگر و پژوهشگر برجسته 
توسعه در گفت وگوی مفصل خود با "جماران" مطرح می کند. او تاکید دارد، در پس اقدامات نمایشی دولت ها، 
هزینه  های بسیاری بر کشور تحمیل می شود و کشور از مسیر و ریل توسعه اقتصادی واقعی خارج خواهد شد؛ 

هفته نامه نوسان
گرو ه صنعت

ورزشی  و  اجتماعی  فرهنگی،  سازمان  اجتماعی  نوسان:معاون   
شهرداری اصفهان گفت: با هدف همگرایی میان نظرات تخصصی، 
بین  اجماع  زاینده رود،  و  آب  خصوص  در  مردم  سواد  افزایش 
کارشناسان، حساس سازی جامعه و ترویج فرهنگ گفت وگو برنامه های 
شاخصی ازسوی دبیرخانه فرهنگی زاینده رود برنامه ریزی شده است.

در  اصفهان  فرهنگی  هفته  آغاز  با  همزمان  زاينده رود«  فرهنگی  ا»دبيرخانه 
ارديبهشت ماه ۱۴۰۱ فعاليت خود را آغاز کرد. رسالت اصلی اين دبيرخانه چنانکه از 
نام آن پيداست پيگيری مطالبات مربوط به احيای زاينده رود از مسير فعاليت های 
فرهنگی و اجتماعی است. اينکه اين دبيرخانه از ابتدای راه اندازی تاکنون چه 
فعاليت هايی را در دستور کار خود قرار داده است، سوالی است که معاون اجتماعی 
سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری اصفهان به آن پاسخ داد. سعيد امامی 
دراين باره گفت: در حال حاضر همگرايی در حوزه هاي تخصصی آب زاينده رود در 
سطوح استانی و ملی وجود ندارد و مباحث کارشناسی و علمی درباره زاينده رود فراوان 

است که به مانعی بزرگ برای حل بحران زاينده رود تبديل شده است.
امامی با تأکيد بر نقش گفت وگو در لايه های مختلف مردم، متخصصان و مديران 
درباره زاينده رود ادامه داد: با هدف همگرايی ميان نظرات تخصصی، افزايش سواد 
مردم در خصوص آب و زاينده رود، اجماع بين کارشناسان، حساس سازی جامعه و 

ترويج فرهنگ گفت وگو برنامه های شاخصی طراحی شده است.
معاون اجتماعی سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری اصفهان، اجلاس 
»بدون تأخير« را از جمله اين برنامه ها دانست و اظهار کرد: اين اجلاس که دبيری 
آن را دکتر صفوی، معاون پژوهشی دانشگاه صنعتی و از فعالان حوزه آب و محيط 
زيست برعهده دارد با موضوع "مديريت منابع آب در فلات مرکزی ايران" با رويکردی 
کاملاً علمی برگزار می شود. او افزود: چهار محور اصلی اين اجلاس که از موضوعات 
چالش برانگيز اين حوزه بوده اند عبارتند از محيط زيست تالاب و رودخانه، فرونشست، 
فقه و حقوق آب و مصارف، منابع و دستاوردهای آتی. او از اعلام تاريخ برگزاری اجلاس 
در آينده نزديک خبر داد و گفت: مدعوين اجلاس از اساتيد دانشگاه، متخصصان و 
مديران در سطح استانی و ملی هستند. امامی خبر داد: طراحی سلسله گفت وگوهای 
آبی با عنوان "آری يا نه" از ديگر برنامه هايی است که با همکاری کنسرسيوم محيط 
زيست برگزار می شود. او افزود: اين برنامه که در لايه های نخبگانی طراحی شده 
از اوايل مهرماه تا پايان سال در قالب ۱2 جلسه برگزار و ۱2 موضوع مهم به صورت 
مناظره توسط اساتيد متخصص بررسی می شود. معاون اجتماعی سازمان فرهنگی، 
اجتماعی و ورزشی شهرداری اصفهان اظهارکرد: رويدادهای هنری با محوريت 
زاينده رود حساسيت مردم را نسبت به مسئله بالا می برد و فضای گفتگو را در ميان آنها 
ايجاد می کند. او دوازدهمين سالانه عکس که توسط کانون عکس انجمن سينمای 
جوان برگزار می شود را از جمله اين رويدادها دانست و گفت: امسال بخش ويژه 
زاينده رود به اين رويداد اضافه شده که جزئيات آن از طريق صفحات مجازی قابل 

پيگيری است.

دبیرخانه زاینده رود 
پیگیر مطالبات اصفهان

معاون اجتماعی سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری اصفهان:
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محمدياســر طيب نيا مديرعامل شــرکت 
فولاد مبارکــه در آيين افتتــاح پروژه های 
شــرکت معدنــی و صنعتی فولادســنگ 
مبارکه اظهارکرد: خوشــبختانه شــرکت 
فولادســنگ مبارکــه به عنــوان يکــی از 
شرکت های زيرمجموعه فولاد مبارکه پس 
از گذشت حدود ۵ ســال به نقطه ای رسيده  
که دانش بهره بــرداری از کوره های آهک با 
تکنولوژی های جديد و تعميرات اساسی آن 
را بدون حضور حتی يک کارشناس خارجی 
در اختيار دارد، اقدامی که در گذشته توسط 
کارشناسان خارجی انجام می شد. وی با بيان 
اين که تنها دو کوره آهک مشابه اين کوره ها 
در جهان وجود دارد، افــزود: اعتماد به نفس 
و پذيــرش خطر در کنــار دانش و تخصص 
بهره برداری از اين کوره ها بســيار ارزشمند 
است؛ توســعه های زيادی ازجمله استخراج 
معدن، تجهيزات خردايش، دانه بندی و ... در 
اين منطقه صورت گرفته و پروژه  های اخير 

اشتغال آفرينی قابل توجهی داشته است.

بهره برداری و فراوری سنگ آهن 
هماتیت

مديرعامل شرکت فولاد مبارکه با بيان اين 
که امروز با افتخار اعلام می کنيم که به ۱۰ها 
حوزه اکتشافی و معدنی ورود پيدا کرده ايم، 
خاطرنشان کرد: شرکت فولاد مبارکه امروز 
از يک شرکت اســتخراج کننده مواد معدنی 
به يک مجموعه دانشی رسيده  چراکه حوزه 
اکتشاف يک حوزه دانشی اســت؛ اقدامات 
خوبی در اقصی نقاط کشور با حمايت شرکت 
فولادســنگ مبارکه در حال شکل گيری و 
انجام است. وی با تأکيد بر دانشی بودن حوزه 
فراوری معادن گفت: مأموريت بهره برداری 
و فراوری ســنگ آهن هماتيت گروه فولاد 

مبارکه برعهده شرکت فولادسنگ مبارکه 
گذاشته شــده به گونه ای که برای توليد ۱۰ 
ميليون تن فولاد، نيازمند معــادن و ذخاير 

سنگ آهن هستيم.

ضرورت تجمیع ظرفیت های معدنی 
کوچک 

طيب نيا تصريح کرد: شــرکت های داخلی 
تأمين کننده سنگ آهن به سمت فولادسازی 
رفته اند و فولاد مبارکه در حوزه سنگ آهن، 
فعاليت معدنی خود را به طور جدی شــروع 
کرديم و با توجه به عدم در دســترس بودن 
معادن بزرگ، مسير دشواری در پيش داريم. 
وی با اشاره به وجود ذخاير ارزشمند معادن 
هماتيت در کشــور اذعان داشت: اين ذخاير 
عمدتاً مغفول مانده و اقدام جدی روی آن ها 
صورت نگرفته است اما امروز شاهد آغاز به کار 
2 معدن در شرکت فولادسنگ مبارکه بوديم، 
گرچه معادن بزرگی نيستند اما اميدوارم با 
تجميع ظرفيت های چنين معادنی بتوانيم به 
ميزان 2۰ تا ۳۰ درصد نياز گروه فولاد مبارکه 
را تأمين کنيم و اين مأموريت شــرکت های 

تابعه ماست.

تاکید بر اجرای طرح های دانش بنیان 
مديرعامل شرکت  فولاد مبارکه تأکيد کرد: 
توليد محصولات جديد همچون فرّوسيليس 
و فرومنگنز با رويکرد دانشــی در شــرکت 
فولادسنگ مبارکه اقدام بسيار ارزشمندی 
است و نيازمند کار جدی تر است؛ بهره برداری 
و انجام تعميرات اساسی کوره های پخت آهک 
از طريق تکنولوژی های جديد در اين شرکت 
نشان می دهد که رويکرد جديدی اتخاذ شده، 
رويکرد اجرای طرح های دانش بنيان معدنی 
و صنعتی که راه نجاتی برای رفع کمبود مواد 

اوليه مورد نياز گروه فولاد مبارکه است. وی 
با تأکيد بر ضرورت مســائل زيست محيطی 
ادامه داد: نبايد الگو بــودن در حوزه صنعت 
سبز را فراموش کنيم چراکه شعار ما تحقق 
صنعت سبز است و به همين خاطر خود را به 
رعايت مسائل زيست محيطی ملزم می دانيم، 

همان طور که در اين زمينه پيشرو هستيم.

تجلّی مسئولیت های اجتماعی 
با ورود به حوزه معادن

طيب نيا بيان کرد: فعاليتی کــه گروه فولاد 
مبارکه در حوزه معادن آغــاز کرده از طرفی 
پاسخگوی نياز توليد اســت و از سوی ديگر 
تجلی مســئوليت اجتماعی فولاد مبارکه 
در جهت آبادانی کشــور اســت؛ بسياری از 
معادن کوچک و بــزرگ در مناطق محروم 
واقع شــده که علاوه بر رفع بخشی از نياز ما، 
به آبادانی اين مناطق نيز کمک خواهد شد. 
وی در پايان ابرازداشت: طرح هايی که امروز 
در شرکت فولادســنگ مبارکه به افتتاح و 
بهره برداری رســيد، با ۳ هزار و ۵۰۰ ميليارد 
ريال ســرمايه گذاری، به صورت مستقيم و 
غير مستقيم 2۵۰ شــغل  جديد ايجاد کرد؛ 
طرح های حوزه معدن در اين منطقه، آغازگر 
سرمايه گذاری ها در اين حوزه است و نيازمند 
حمايت های جدی بيشتر است که اين مهم 

محقق خواهد شد.

تبلوری از اقتصاد مقاومتی
مهرداد فقيهيان مديرعامل شرکت معدنی 
و صنعتی فولادسنگ مبارکه اصفهان نيز در 
اين آيين اظهار کرد: يکی از بخش های مهم 
در اجرای سياســت های اقتصاد مقاومتی، 
صنايع معدنی است و بر کسی پوشيده نيست 
که معادن با ارزش افزوده بالا، اشتغال آفرينی 

و متّکی بر فنّــاوری و طرح های دانش بنيان 
می تواند تبلور اقتصاد مقاومتی باشد.

وی افزود: شرکت فولادسنگ مبارکه به عنوان 
بازوی معدنی گروه فولاد مبارکه سعی کرده تا 
با تقويتّ زنجيره اکتشاف، استخراج، فرآوری و 
محصول نهايی، سهم مهمی در پيشبرد اهداف 
اقتصاد مقاومتی داشــته باشد که در همين 
راستا با توسعه سرمايه گذاری، زيرساخت ها 
و فن آوری در حوزه اکتشــاف، اســتخراج و 
فراوری محصولات معدنی، ارتقاء و بهره وری 
سرمايه های انسانی، همراه با برداشت صيانتی 
از معادن با رعايت الزامات زيســت محيطی، 
دست به کار تکميل زنجيره ارزش در معدن و 
صنايع معدنی با تکيه بر طرح های دانش بنيان 

و بومی سازی شده ايم. 

فولادسنگ پیشرو 
در اطرح های دانش بنیان 

مديرعامــل شــرکت معدنــی و صنعتی 
فولادســنگ مبارکه گفت: اين شــرکت با 
نزديک شــدن به اهداف بخــش معدن در 
تکاليف ابلاغــی و بر اســاس ماهيت آن ها 
بيشترين تطابق و سازگاری را با راهبرد و شعار 
سال دارد و به عنوان شرکتی پيشرو در اجرای 
طرح های دانش بنيان در حوزه معادن عمل 
می کند. وی خاطرنشــان کرد: کارشناسان 
برجسته شرکت فولادســنگ مبارکه لازم 
اســت خطرها را تقبل، ناملايمات را تحمل، 
چالش های فنــی و راه حل ها را شناســايی 
و همکاری هدايت گرانه ای با شــرکت های 
دانش بنيان داشته باشند و البته موفقيّت در 
اين مســير با لطف الهی و سنگر به سنگر در 

حال وقوع است.

صرفه جویی ارزی معادل ۲ هزار میلیارد 
ریال

فقيهيان اذعان داشت: حال که در شرايطی 
هســتيم که با کســب دانش تعميراتی و 
بومی سازی قطعات و تجهيزات، با همکاری 
تنگاتنگ شــرکت های دانش بنيان به طور 
موفقيّت آميزی گام هــای پايانی تعميرات 
اساســی کوره هــا و راه انــدازی آن هــا با 
صرفه جويی ارزی معادل 2 هزار ميليارد ريال 
را برمی داريم. وی در پايان تأکيد کرد: امروز 
اينجاييم تا ۴ پروژه توســعه ای در شــرکت 
فولادسنگ مبارکه را به ثمر برسانيم و با تحقق 
اقتصاد مقاومتی و اجرای گام دوم انقلاب در 
حوزه صنعت و معــدن و اتکال به باری تعالی 
بتوانيم به هــدف تحقق هلدينگ صنعتی و 
معدنی فولادسنگ مبارکه تا پايان سال جاری 

دست يابيم. 
براســاس اين گزارش، آيين افتتــاح پروژه 
احداث خط خردايش و دانه بندی و همچنين 
سنگ شکن اوليه شرکت فولادسنگ مبارکه 
روز شنبه ۱2 شهريورماه، توسط مديرعامل 
شــرکت فولاد مبارکه و با حضــور نماينده 
مردم شهرستان مبارکه در مجلس شورای 
اسلامی، تعدادی از مسئولين منطقه و جمعی 
از معاونين و مديران فــولاد مبارکه برگزار و 
پروژه های بهره برداری از معدن سنگ آهن 
خاک ســرخ کودی هرمزگان و سنگ آهن 
سيليس داوران کرمان نيز به صورت آنلاين 

افتتاح گرديد.

گزارش

  گزارش

 نوســان :آیین افتتــاح پروژه 
احداث خط خردایش و دانه بندی 
اولیه  و همچنین سنگ شــکن 
شرکت فولادسنگ مبارکه توسط 
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه و 
با حضور نماینده مردم شهرستان 
مبارکه در مجلس شورای اسلامی، 
تعــدادی از مســئولین منطقه 
و جمعی از معاونیــن و مدیران 
فولاد مبارکه برگزار و پروژه های 
بهره برداری از معدن سنگ آهن 
خاک ســرخ کودی هرمزگان و 
سنگ آهن سیلیس داوران کرمان 

نیز به صورت آنلاین افتتاح گردید.
پروژه  احداث خط خردايش و دانه بندی با 
ظرفيت ۳۵۰ تن در ساعت، سرمايه گذاری 
اوليه 2۳۰ ميليارد ريالی و با هدف افزايش 
ظرفيت توليد سنگ آهک دانه بندی شده 
به بهره برداری رســيد که سنگ شــکن 
هيدروکن و سرندهای ارتعاشی به عنوان 
تکنولــوژی استفاده شــده در احــداث 
اين پــروژه منجر به توليد ســنگ آهک 
دانه بندی شــده در ابعاد متنوع به عنوان 
محصول نهايی گرديده است. 9۰ درصد 
تجهيزات اين پروژه توســط متخصصان 
داخلی بومی سازی شده و اشتغال ۸۵ نفر 
به صورت مستقيم و غير مستقيم فراهم 

گرديده است.
پروژه احــداث خط سنگ شــکن اوليه، 
با ســرمايه گذاری 9۰۰ ميليــارد ريال و 
ظرفيتی بالغ بر ۷۰۰ تن بر ساعت از ديگر 
پروژه هايی بود که در شــرکت معدنی و 
صنعتی فولادسنگ مبارکه به بهره برداری 
رسيد؛ افتتاح اين پروژه که با هدف افزايش 
ظرفيت توليد و تأمين پايدار سنگ آهک 
دانه بندی شــده و ظرفيت توليد ساليانه 
۵ ميليون تن سنگ آهک صورت گرفته، 
با اســتفاده از تکنولوژی سنگ شــکن 
ژيراتوری، توليد سنگ آهک با دانه بندی 
صفر تا 2۰۰ ميلی متر را محقق می کند. 
۷۰ درصد از تجهيزات به کار گرفته شده 
در پروژه خط سنگ شــکن اوليه، توسط 
متخصصان داخلی بومی ســازی شده و 
اين پروژه اشــتغال 9۵ نفر را فراهم کرده 
است. لازم به ذکر است مديرعامل شرکت 
فولاد مبارکه به صورت آنلاين پروژه های 
بهره برداری از معدن ســنگ آهن خاک 
سرخ کودی هرمزگان و معدن سنگ آهن 

سيليس داوران کرمان را افتتاح کرد.
بهره برداری از معدن هماتيت و خاک سرخ 
کودی هرمزگان با ســرمايه گذاری ۱۴۸ 
ميليارد و ۵۸۰ ميليون تومان در مساحتی 
بالغ بر ۶ کيلومتر مربــع و با هدف تأمين 
ســنگ آهن مورد نياز گروه فولاد مبارکه 
صورت گرفت که ميزان ذخيره سنگ آهن 
آن طبق پروانه بهره برداری موجود، بالغ بر 
۵۳۱ هزار تن و ذخيره ساليانه خاک سرخ 
آن طبق پروانه بهره بــرداری موجود بالغ 
بر ۴۵ هزار تن می باشــد. برای اين پروژه 
معدنی به ميزان هزار و ۶۵۰ متر حفاری 
صورت گرفته، ذخيره هماتيت اثبات شده 
معدن سنگ آهن خاک ســرخ کودی به 
ميزان ۷ ميليون تن و ظرفيت ســاليانه 
استخراج طرح توســعه آتی آن به ميزان 
۵۰۰ هزار تن اســت؛ پروژه بهره برداری از 
معدن سنگ آهن خاک سرخ کودی برای 
2۸ نفر به صورت مستقيم و غير مستقيم 

اشتغال ايجاد کرده است.
شــرکت معدنی و صنعتی فولادســنگ 
مبارکه اصفهان مأموريت تأمين مواد اوليه 
مورد نياز صنعت فولاد شامل سنگ آهک، 
آهن و دولوميت برای صنايع فولاد کشور 
با تمرکز بر نيازهای گــروه فولاد مبارکه 

اصفهان را دارد.

industry

مديرعامل فولاد مبارکه گفت: با توجه به سياست گذاری ها و راهبردهای فولاد مبارکه، 
بنا داريم با کاهش حداکثری مصارف آب و انرژی و توليد انرژی با اســتفاده از روش های 
تجديدپذير، اين شرکت را به صنعت سبز و الگويی جهان تراز تبديل کنيم. محمدياسر 
طيب نيا، در ديدار با مديران سازمان محيط زيست استان اصفهان اظهار کرد: فولاد مبارکه 
بنا دارد در مسير رسيدن به صنعت سبز به الگويی جهان تراز تبديل شود و به همين منظور، 
با ســرمايه گذاری های هدفمند، پروژه های زيادی تعريف کرده يا در دســت اجرا دارد.

تولیدبرقبهروشهایتجدیدپذیرباحمایتفولادمبارکه
رئيس انجمن توليد کنندگان فولاد ايران گفت: بايد محدوده های معدنی جديد در کشور 
شناسايی شود و عمليات اکتشاف، استخراج و فرآوری در معادن صورت گيرد. برای توسعه 
صنعت فولاد نياز است که زيرســاخت ها از جمله راه آهن، جاده، آب و انرژی، در کنار اين 
صنعت تکميل شوند. بهرام سبحانی، با حضور در غرفه شرکت فولاد مبارکه در نمايشگاه 
متالکس گفت: پيش نياز توسعه فولاد، توسعه زيرساخت ها است. زيرساخت ها از جمله 
راه آهن، جاده، آب و انرژی زيرساخت هايی هستند که بايد دوشادوش فولاد توسعه يابند.

بایدمحدودههایمعدنیجدیدکشفشوند

بهرهبرداریاز4پروژه
توسعهایفولادمبارکه تجلیمسئولیتاجتماعی

 نوسان :مدیرعامل ذوب آهن گفت: برخی از چالش های مشترک 
به ویژه در بخش مواد اولیه برای دو شرکت ذوب آهن و فولاد 
مبارکه وجود دارد که در جهت سامان دادن به وضعیت بازار و 
حل مشکلات موجود همکاری مشترکی شکل خواهد گرفت. 
ایرج رخصتی مدیرعامل شرکت ذوب آهن اصفهان در جریان 
بازدید از غرفه فولاد مبارکه در چهاردهمین نمایشگاه بین المللی 
وابسته  صنایع  و  ماشین آلات  ریخته گری،  فولاد،  متالورژی، 
)متالکس( اظهار کرد: فولاد مبارکه جز صنایع خلق شده توسط 
انقلاب اسلامی و از افتخارات ملی و جهانی است و من نیز به وجود 

فولاد مبارکه افتخار می کنم.
وی با اشاره به همکاری های مشترک بين شرکت های فولاد مبارکه و ذوب آهن 
گفت: برخی از چالش های مشترک به ويژه در بخش مواد اوليه برای دو شرکت 
ذوب آهن و فولاد مبارکه وجود دارد که در جهت سامان دادن به وضعيت بازار و 
حل مشکلات موجود همکاری مشترکی شکل خواهد گرفت. مديرعامل شرکت 
ذوب آهن اصفهان درباره محصولات اين شرکت و مشارکت در طرح ملی مسکن 
توضيح داد: محصولات ذوب آهن عمومی تر بوده و مصرف کنندگان آن عموم مردم 
هستند. از حدود ۱۵ سال پيش و به دنبال تغيير فناوری در ساخت و ساز مسکن 
مديران وقت ذوب آهن از جمله دکتر بهرام سبحانی اين احساس را کردند که 

ذوب آهن بايد از فولادهای عمومی عبور کند.
رخصتی افزود: از همان زمان توليد فولادهای تخصصی در ذوب آهن دنبال شد و 
زيرساخت های اين کارخانه به گونه ای شکل گرفت که امروز به دنبال آن با تکميل 
زيرساخت ها و توسعه های مستمر شاهد توليد ۱2 محصول جديد در چند ماه 
گذشته بوديم. اين محصولات به لحاظ استحکام و معادلات مهندسی، لبه های 
فناوری دنيا را دنبال می کند و کاملا به روز است. برای نمونه فولادهای بال پهن 
که به تازگی ذوب آهن موفق به توليد آن ها شده، باعث می شوند که ستون ها در 
ساختمان ها ديگر حجيم نباشند. وی تصريح کرد: به دليل کيفيت و استحکام بالای 
محصولات جديد ذوب آهن، حجم استفاده از فولاد در ساختمان سازی و به طبع 
آن هزينه های ساخت و ساز کاهش می يابد. اين محصولات باعث افزايش سرعت 
ساخت و ساز مسکن در کشور شده و با تسريع ساخت وسازها، هزينه سرمايه گذاری 
هم پايين آمده است. از همين روی جوامع مهندسی و مرکز تحقيقات مسکن 
همکاری جدی با ذوب آهن دارند. مديرعامل ذوب آهن اصفهان با بيان اينکه »رئيس 
جمهور قول ساخت چهار ميليون واحد مسکونی را به جامعه دادند« تاکيد کرد: 

مطمئن هستم با رويکرد فعلی به اين آمار خواهيم رسيد و جای نگرانی نيست.
رخصتی گفت: در حال حاضر 9۵ درصد از سبد محصولات ذوب آهن را محصولات 
جديد شکل می دهند. برای توليد فولاد عمومی نيز رقبای ديروز و رفيق های امروز 
ما هستند که نياز کشور را مرتفع می کنند. در صورت نياز کشور به فولادهای 

عمومی نيز ذوب آهن با قدرت همچنان توان آن توليد را خواهد داشت.

 شکل گیری همکاری های جدید
بین ذوب آهن و فولاد مبارکه

مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه در آیین افتتاح پروژه های شرکت فولادسنگ مبارکه مطرح کرد؛

گفت:  مبارکه  فولادسنگ  شرکت  پروژه های  افتتاح  آیین  در  مبارکه  فولاد  شرکت  مدیرعامل 
بهره برداری و انجام تعمیرات اساسی کوره های پخت آهک از طریق تکنولوژی های جدید در شرکت 
فولادسنگ مبارکه نشان می دهد که رویکرد جدیدی در گروه فولاد مبارکه اتخاذ شده، رویکرد اجرای طرح های 
دانش بنیان معدنی و صنعتی که راه نجاتی برای رفع کمبود مواد اولیه مورد نیاز این گروه است. محمدیاسر طیب نیا 
تاکید کرد: فعالیتی که گروه فولاد مبارکه در حوزه معادن آغاز کرده از طرفی پاسخگوی نیاز تولید است و از سوی 

دیگر تجلی مسئولیت اجتماعی فولاد مبارکه در جهت آبادانی کشور است؛.

هفته نامه نوسان
گروه  صنعت

مدیرعامل ذوب آهن در جریان بازدید از غرفه فولاد مبارکه در نمایشگاه متالکس خبر داد؛ 

اجرای طرح های دانش بنیان معدنی و صنعتی، رویکردی جدید در گروه فولاد مبارکه است

 نوسان :مشاور وزير امور اقتصادی و دارايی 
گفت: تصميمات اقتصادی در بخش معدن 
و صنايع معدنی بسيار مهم است. تصميمات 
اقتصادی هم در حوزه کلان و هم خرد حايز 
اهميت است. بورس يکی از مباحث مهمی 
است که بايد به آن پرداخته شود و اگر اين 
مسائل حل شود حتما می توانيم خروجی 

بهتری از معدن و صنايع معدنی داشــته 
باشيم و در اين حوزه کارآفرينی کنيم.

حميدرضــا فولادگر، مشــاور وزيــر امور 
اقتصادی و دارايی در حاشيه چهاردهمين 
نمايشگاه بين المللی تخصصی متالورژی، 
فولاد، ريخته گری، ماشين آلات و صنايع 
وابســته اظهار کرد: نسبت اســتخراج در 

ايران با توجه به داشتن حدودا ۶۰ ميليارد 
تن مواد معدنی، چه فلزی و چه غير فلزی، 
کمتر است و سهم آن در ارزش افزوده کشور 
حدودا ۱.2 درصد اســت کــه درصد قابل 
توجهی نيست. در اين حوزه بايد اولويت اول 
ما، بحث اکتشاف باشد و به سپس فرآوری و 
استخراج و محصول پرداخته شود. وی بيان 

کرد: بحث اســتفاده از فناوری های نوين و 
تکنولوژی و همچنی به کارگيری از نيروی 
انسانی متخصص بحث مهمی است که بايد 
به آن پرداخته شــود. شــرکت های دانش 
بنيان ظرفيتی ايجاد کرده انــد تا بتوانيم 
تجهيزات و ماشين آلات مورد نياز را تامين 

کنيم.

مشاور وزیر امور اقتصادی و دارایی در چهاردهمین نمایشگاه متالکس؛

تصمیمات اقتصادی در بخش معدن و صنایع معدنی بسیار مهم هستند

 نوسان :در آیین تجلیل از صنایع برتر استانی و کشور که در 
برگزار  اصفهان  استان  و تجارت  محل سازمان صنعت، معدن 
و  استان  برتر  صنعت  عنوان  به  مبارکه  فولاد  ازشرکت  شد، 
برگزیده کشوری تجلیل بعمل آمد.  در این آئین سید عبدالوهاب 
سهل آبادی، رئیس خانه صنعت و معدن اصفهان و ایران ضمن 
قدردانی از خدمات صورت گرفته از سوی صنایع استان اصفهان 
در زمینه تولید و بهره وری اظهار داشت: با توجه به نام گذاری 
سال، استفاده از ظرفیت های علمی در دانشگاه ها ضروری است 

و می تواند اثرگذاری بسیار زیادی داشته باشد.
وی با اشاره به اين که در استان اصفهان ظرفيت های خوبی در شرکت های 
دانش بنيان وجود دارد، اضافه کرد: انتظار داريم در حوزه ايجاد ظرفيت های بزرگ 
برای اين شرکت ها نيز زمينه سازی صورت گيرد. رئيس خانه صنعت و معدن استان 
ايران تصريح کرد: راه اندازی منطقه ويژه اقتصادی در استان اصفهان در دستور کار 
است از اين رو بايد در اين پروژه نقش شرکت های دانش بنيان به خوبی ديده شود. 
سهل آبادی گفت: در زمينه فعاليت های صنايع بايد به سمت بهبود فرايندهای 
زيست محيطی گام برداريم. اميرحسين کميلی رئيس سازمان صمت استان 
اصفهان نيز در اين مراسم با اشاره به اينکه در کل کشور 2۱ سهم برای معرفی صنايع 
برتر کشوری در نظر گرفته شده بود، اظهار داشت: با وجود ظرفيت های موجود در 

حوزه صنعت استان اصفهان سهم استان اصفهان به ۵ سهم افزايش يافت. 
بنابراين گزارش عليرضا مولوی زاده مدير متالورژی و روش های توليد شرکت فولاد 
مبارکه نيز که به نمايندگی از مدير عامل شرکت در اين جلسه حضور داشت، پس از 
دريافت لوح تقدير اين آئين تصريح کرد: فعاليت در صنعت با توجه به چالش هايی 
همچون تحريم، تامين انرژی، نوسانات بازار و بسياری از عوامل ديگرکار بسيار 
سختی است و اين شرايط برای شرکت فولاد مبارکه اصفهان که وظيفه تامين 
حداکثری نياز بازارها و صنايع داخلی را برعهده دارد نيز به مراتب سخت تر است 
با اين حال با توجه به اهميت محصولات خاص در حوزه صنعت فولاد با همکاری 
تمامی همکاران در فولاد مبارکه سبد محصولات شرکت با توليد انواع گريدهای 
خاص متنوع تر شده و باتوجه به رقابت شديد در بازارهای جهانی برای توليد هرچه 
بيشتر اين قبيل محصولات با همکاری دانشگاه ها و شرکت های دانش بنيان 

اقدامات گسترده تری در اين حوزه در حال انجام است.

تجلیل از فولاد مبارکه
به عنوان صنعت برتر استان و کشور

در آیین تجلیل از صنایع برتر استانی و کشور صورت گرفت؛
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مجيد بهزادپور، رييس کل بيمه مرکزي با بيان اينکه ضريب نفوذ بيمه در کشور به 
2.۵درصد رسيده است، گفت: صنعت بيمه حدود ۵۰۰ ميليارد دلار از دارايي هاي کشور 
را تحت پوشش قرار داده است. وي همچنين گفت: حق بيمه توليدي در دنيا سالانه 
۶ هزارميليارد دلار است که سهم کشورهاي پيشرفته از اين رقم ۸۱درصد، حق بيمه 
سرانه ۵ هزار دلار و ضريب نفوذ جهاني بيمه ۷درصد است. به گفته وی، ضريب نفوذ 

بيمه ما نسبت به منطقه پايين نيست، اما فاصله زيادي تا هدف ضريب ۷درصدي داريم.

محمد مهدي برادران، معاون وزير صمت گفت: در محصولاتي که مشابه داخلي دارد 
و سطح رضايت مشتري بالا باشد واردات نخواهيم داشت، اما در محصولاتي که توليد 
نداشته باشيم، از ظرفيت هاي مختلف استفاده خواهيم کرد. وي در پاسخ به اين 
سوال که با توجه به اينکه برخي محصولات لوازم خانگي ازجمله ماشين ظرفشويي 
پاسخگوي نياز داخلي نيست و آيا ممکن است در اين محصولات واردات انجام شود 
گفت: با توجه به پروژه هايي که افتتاح خواهيم کرد، نياز به اين بخش نيز تامين مي شود.

اجازهوارداتلوازمخانگیمشابهداخلینمیدهیمضریبنفوذبیمهبه2.5درصدرسید
  گزارش

 نوســان :صنعت فولاد به عنوان یکی از بخش های پیشران 
اقتصاد کشــور،به منظور تولید مســتمر نیازمند زیرساخت 
های متنوعی است که یکی از مهمترین آنها تامین آب پایدار 
برای فرایند خط تولید کارخانجات می باشــد. در این راستا 
ذوب آهن اصفهان در بخش خرید پساب شهرها و روستاهای 
مجــاور کارخانه اقدامات بســیار خوبی انجام داده اســت. 
ایرج رخصتی مدیرعامل این شــرکت تاکیــد دارد، با برنامه 
ریزی هــای صرفه جویی و اســتفاده از کلیه پســاب های 
خریداری شده و پســاب موجود کارخانه در ابتدا حدود ۳۵ 
درصد و تا چند سال آینده با اجرای پروژه ها، نیاز ذوب آهن به 

آب رودخانه مرتفع خواهد شد؛
رخصتی گفت: اين شرکت در راستای مســئوليت های اجتماعی و تامين 
آب مورد نياز خط توليد کارخانه،بخشــی از پســاب زرين شهر به ميزان 
۶۰ ليتر بر ثانيه،پســاب شهرهای فولاد شهر،ايمان شــهر و ۱۱ روستای 
فلاورجان به ميزان تقريبی ۳۵۰ ليتر بر ثانيــه را خريداری نمود و در اين 
راستا،دهم آذرماه سال 9۸ قرارداد احداث تصفيه خانه اين شرکت با گروه 

مپنا به صورت BOT  منعقد گرديد. 

نیاز به آب رودخانه
مرتفع می شود

رخصتی افزود : انتقال و تصفيه کليه پساب های خريداری شده با تکميل 
خطوط انتقال ورودی و خروجی و تصفيــه خانه از برنامه های آينده ذوب 
آهن اصفهان در اين زمينه محسوب می شود. همچنين در راستای کاهش 
مصرف آب در نيــروگاه و بخش های مختلــف توليدی،مطالعات در حال 
تکميل بوده و پروژه های تبديل برج های خنک کننده انجام خواهد شد. 
اين پساب عدم وابستگی به منابع آبی زاينده رود را به عنوان يک منبع آب 
پايدار برای خط توليد ذوب آهن اصفهــان فراهم می آورد. ديرعامل ذوب 
آهن اصفهان تصريح کرد: با برنامه ريزی های صرفه جويی و اســتفاده از 
کليه پساب های خريداری شده و پســاب موجود کارخانه در ابتدا حدود 
۳۵ درصد و تا چند ســال آينده با اجرای پروژه ها، نيــاز ذوب آهن به آب 

رودخانه مرتفع خواهد شد.

بهره گیری از پیشرفته ترین تکنولوژی 
 در صنعت تصفیه پساب

در ادامه وحيد مظهری مديرعامل شرکت توســعه نوين آب مپنا با اشاره 
به اينکه در قرارداد فعلی مجموع پســاب و فاضلاب بخش بهداشــتی به 
ظرفيــت ۵۵۰ مترمکعب بر ســاعت و بخش پســاب صنعتــی نيز ۳۰۰ 
مترمکعب بر ســاعت اســت، گفت: خروجــی اين تصفيه خانــه آب نرم 
با ســختی پايين تر از PPM ۱۰۰ و آب صنعتی با ســختی پايين تر از 
PPM ۳۰۰ اســت که جهت مصارف صنعتی به ذوب آهن تحويل داده 
می شــود. وی در پاســخ به اين ســوال که از چه تکنولوژی هايی در اين 
پروژه اســتفاده می شــود،چنين گفت : گروه مپنا با تبــادل اطلاعات و 
جلسات با واحد مهندســی کارخانه ذوب آهن متعهد گرديد از پيشرفته 
ترين تکنولوژی های موجود در صنعت تصفيه آب و پساب استفاده نمايد. 
 )MBR )Membrane Bio Reactor به عنوان مثال از تجهيــز
در بخش پيش تصفيه بهداشــتی که بزرگترين ظرفيت MBR استفاده 
شــده در کشــور و حتی در خاورميانه می باشــد،در اين پروژه استفاده 
شــد. همچنين سيســتم های ازن زنی فيلترهای مخصوص حذف روغن 
 RO در بخش پيش تصفيه صنعتی و نهايتاً سيستم UF پيشرفته،تجهيز
و POLISHING با تکنولوژی بالا در بخــش تصفيه تکميلی از جمله 
تکنولوژی های پيشرفته استفاده شده در اين پروژه محسوب می شوند که 
به دليل طراحی حدود ۸۵ درصدی، از بالاترين ريکاوری تصفيه خانه های 

پساب در دنيا به شمار می رود. 
مظهری اضافه کرد : در اين پروژه علاوه بر استفاده از ظرفيت های توليدی 
ساخت داخل، تکنولوژی های پيشــرفته نيز از معتبرترين برندهای دنيا 
خريداری گرديد و اميد اســت اين بخش از تجهيزات که از خارج از کشور 
تامين شده اند با انتقال تکنولوژی، داخلی سازی شوند و شاهد رونق توليد 

و اشتغال در صنعت تصفيه آب و پساب باشيم.
اين مقام مسئول برخی از مهمترين چالش های اين پروژه را چنين عنوان 
کرد : با توجه بــه تغيير کيفيت پســاب هــای ورودی در فصول مختلف 
سال در طراحی نياز بود که آناليز پســاب ها در بازه های زمانی مورد نياز 
پس از نمونه گيری مشــخص و گزارش گردد لذا نتايج و گزارشــات اين 
نمونه گيری ها منجر بــه تغييراتی در طراحی و تجهيــزات بکار رفته در 
تصفيه خانه شد که بررســی اين موضوع و لحاظ نمودن تبعات آن،برنامه 
زمانبندی را تحت تاثير قرار داد،همچنين مشکلات مربوط به محدوديت 
های بين المللی و تحريم که اين پروژه را از لحــاظ زمانبندی تحت تاثير 
قرار داد،تــورم داخلی که اين چند ســاله به صورت غيــر طبيعی وجود 
داشــته و موجب افزايش هزينه گرديد،شــيوع بيماری کوويد ۱9 نيز از 
جمله چالش ها بود. مديرعامل شــرکت توسعه نوين آب مپنا در خصوص 
زمان تقريبی بهره برداری از اين پــروژه نيز گفت : مديرعامل گروه مپنا به 
صورت ويژه اين پروژه را به صورت هفتگی پيگيری نموده و بازديد از روند 
اجرای کار داشته اســت و مطابق با برنامه ريزی انجام شده در فاز اول راه 
اندازی ، بخش پيش تصفيه بهداشتی تا قبل از پايان سال جاری راه اندازی 

می گردد و در زمان کوتاهی نيز ساير بخش ها به بهره برداری می رسد.

نیاز به آب رودخانه 
مرتفع می شود

مدیرعامل ذوب آهن اصفهان خبر داد :

 نوســان :درحالي که افزایش 
روند قیمت هــا در بازار قطعات 
و کمبود قطعات یدکي  خودرو 
روزهاي  این  از گلایه هاي  یکي 
در  خــودرو  مصرف کنندگان 
کشور اســت، سیدرضا فاطمي 
امین، وزیر صمــت با حضور در 
یک برنامه تلویزیوني اعلام کرده 
که حــدود ۳۰ درصد از قطعات 
یدکي خودرو در بازار قاچاق یا 

تقلبي است . 
محمود نجفي سهي، عضو هيات مديره 
انجمن صنايع همگن قطعه ســازان 
ايران در واکنش به سخنان وزير صمت 
در خصوص قاچــاق و تقلبي بودن ۳۰ 
درصد از قطعات يدکي خودرو گفت: 
بهتر آن بــود که وزير صمــت اين دو 
موضــوع را از هم تفکيــک مي کردند 
تا ميزان قطعــات بي کيفيت و تقلبي 
خودرو و قطعات قاچاق مشخص شود، 
ضمن آنکه راه هاي مبــارزه با قطعات 
قاچاق با قطعات زيرپلــه اي و تقلبي 

متفاوت است.
نجفي سهي تصريح کرد: قطعه سازاني 
که در حال همکاري با خودروســازان 
هستند ملزم به اخذ کد رهگيري براي 
قطعات خود شــده اند اما در اين ميان 
برخي از قطعه سازان هم هستند که در 
بازار آزاد فعاليت دارند که ممکن است 
چندان اجبار قانوني براي شــان وجود 
نداشته باشــد که در اين ميان ممکن 
است برخي از قطعاتي که کد رهگيري 
ندارند از قطعات مرجوعي يا توليدات 
زيرپله اي باشند که فاقد اين کد هستند 
و کنترل کيفيت آنهــا را تاييد نکرده 

است. 
ايــن کارشــناس قطعات خــودرو 
خاطرنشــان کــرد: در خــط توليد 
يک سري از قطعات توليدي وجود دارند 
که کنترل کيفيت آنها را تاييد نمي کند 
که اين قطعــات را به خودروســازان 
نمي دهند و در بــازار يدکي به فروش 

مي رسند.
نجفي ســهي در مورد عدم تامين به 
موقع بدهي قطعه ســازان نيز گفت: 
اکثر خريد مواد اوليه قطعه ســازان به 
صورت نقدي است و تا زماني که هزينه 
آن را پرداخت نکنيم جنس ما را حتي 
بــراي تعيين وزن روي باســکول هم 

نمي گذارند. 
همه موادي هم کــه ما تهيه مي کنيم 
اين گونه نيســت که بتوانيم مستقيما 
از فولاد مبارکــه، يا پتروشــيمي ها 
بخريم و گاهي از فروشــندگان ديگر 
اين مــواد را تهيه مي کنيــم. اغلب ما 
اين مواد را به صورت نقدي مي خريم 
اما بــا فاصله ۴ تا ۵ ماهــه و به صورت 
مدت دار و نسيه مي فروشيم و اصلا هم 
نمي توانيم مطمئن باشــيم که پس از 
سه ماه يا چهار ماه اين بدهي ها را به ما 

مي پردازند يا نه. 
او با بيــان اينکه اصــلاح قيمت ها را 
به موقع و به درستي انجام نمي دهند، 
افزود: وضعيت امروز به گونه اي اســت 
که بازار قطعات خودرو هر روز با تغيير 
قيمــت همــراه اســت. در حالي که 
قيمت ها با کاهش نرخ دلار افت داشته 
اما هنــوز کالاهــا در قيمت هاي قبل 
چسبندگي دارند و با قيمت هاي قبلي 
به فروش مي رسند اين در حالي است 
که از يک ماه قبل بايــد کالاها ارزان تر 
شده باشــند اما در بازار لوازم يدکي و 

خريد مواد اوليه اصلا منطقي نيستند.

  یادداشت

جولانقطعهتقلبي
دربازارخودرو

citizen

طرح های پالایشگاه اصفهان براساس شاخص های زیست محیطی و بهینه سازی مصرف انرژی است

توسعهمتوازنوپایدار

قديــری در صحبــت از رويکردهــای 
زيســت محيطی پالايشــگاه اصفهان، 
از تخصيــص بودجه هــای ميلياردی 
بــا توجه بــه ســلامت منطقــه خبر 
داد و گفــت: تمــام طرح ها براســاس 
شاخص های زيســت محيطی و بهبود 
زيرســاخت مصرف آب و انــرژی بوده 

است. 
همچنين، ضريــب پيچيدگی ۶٫2اين 
شــرکت، آن را در بين شــرکت های 
پالايشی کشور پس از پالايشگاه آبادان 
قــرار داده و پيش بينی شــده که اين 
ضريب تا ۴ســال آينده با اجرای طرح 
جامع زيست محيطی به بالای ۱2واحد 

برسد.
 مديرعامــل شــرکت پالايــش نفت 
اصفهــان در ادامه بحــث تکميل طرح 
جامع زيســت محيطی، بهبود و بهينه 
ســازی فرآيند شــرکت پالايش نفت 
اصفهان، گفت: واحد شکست مولکولی 
محصولات سنگين پالايشگاه و تبديل 
آن بــه »پروپيلــن« بــه عنــوان يک 
محصول بــا ارزش از طرح های در حال 
اجرا و مهم شــرکت با سودآوری بسيار 
بالا است که ســالانه ۴۰۰ ميليون دلار 
سودآوری پالايشگاه اصفهان را افزايش 

می دهد. 
او بــا اذعــان به تفکــر راهبــردی در 
پالايشــگاه اصفهان و ارتقای ســاختار 
ســازمانی به هلدينگ پتروپالايشــی، 
از ثبــت چند شــرکت جديــد بعنوان 
زيرمجموعه اين هلدينــگ خبر داد و 
افزود: تمام طرح های زيســت محيطی 

توسط اين شرکت ها اجرا خواهند شد.

احداث واحدهای کوگردزدایی و 
تصفیه گازوئیل

وی از احداث واحدهــای گوگودزدايی 
مــدرن و کاهــش توليــد محصولات 
ســنگين، بهبود فرايندهــای عملياتی 
درواحدهــا و افزايش ضريــب ايمنی 

خبــرداد وافزود: تا ســال ۱۴۰۵، همه 
فراورده های نفتی پالايشگاه اصفهان، 
ازجمله تمام ۱2 ميليــون ليتر بنزين 
توليــدی روزانــه پالايشــگاه طبــق 

استاندارد يورو۵ توليد می شود.
محســن قديری بــا بيان آنکــه تا يک 
ماه آينــده، واحد تصفيــه گازوئيل به 
بهره بــرداری می رســد، توضيح داد: 
عمليــات ســاختمان و نصــب طرح 
تصفيــه گازوئيل پالايشــگاه اصفهان 
از ســال ۱۳9۵ آغاز شــد و تا يک ماه 
آينده با ظرفيــت گوگردزدايی روزانه 
۱۰۰هــزار بشــکه گازوئيــل و توليد 
سوخت پاک طبق اســتاندارد يورو۵ به 
طور کامــل بهره برداری می شــود که 
با کاهش قابل توجه ميــزان گوگرد در 
گازوئيل توليدی پالايشــگاه اصفهان، 
روزانــه ۳۰۰تــن گوگــرد از گازوئيل 
توليدی پالايشــگاه حذف می شود. او 
هزينه اجــرای واحد تصفيــه گازوئيل 
پالايشــگاه اصفهــان را ۵۱۱ ميليون 
يورو و ۶۷۰۰۰ميليارد ريال اعلام کردو 
گفت: بيش از9۰درصد تجهيزات واحد 
تصفيه گازوئيل ســاخت داخل بوده و 
کاتاليســت های آن نيز توسط شرکت 
های دانش بنيان تامين شــده است و 
بهره برداری از اين طرح ملی، ســالانه 
2۶۳ميليــون دلار ســودآوری بــرای 

شرکت خواهد داشت.

تحقق استاندارد یورو ۵ 
برای تمام فرآورده ها

مديرعامــل شــرکت پالايــش نفــت 
اصفهــان بــه پيشــرفت ۳۶درصدی 
مهندســی و خريد طرح گوگرد زدايی 
از ته مانده برج های تقطير پالايشــگاه 
اصفهان اشــاره کــرد و گفت: بــا بهره 
برداری از اين طرح تــا۱۴۰۵، تمامی 
فرآورده های نفتی پالايشــگاه اصفهان 
مطابق بــا اســتاندارد يــورو۵  توليد 
خواهد شــد. همچنين، برای اين طرح 

۶۴2ميليون يورو و ۱٫۶هــزار ميليارد 
تومــان اعتبار پيــش بينی شــده که 
سالانه سود ۳۱۵ ميليون دلاری را عايد 
شرکت خواهد کرد. مديرعامل شرکت 
پالايش نفت اصفهان، ظرفيت پالايشی 
روزانه پالايشــگاه اصفهان را۳۶۰هزار 
بشــکه نفت خام اعلام کــرد و افزود: با 
ارتقای پالايشــگاه اصفهان به هلدينگ 
پتروپالايشــی، ظرفيت پالايشــی آن 
تغييری پيــدا نخواهد کــرد. او درباره 
طرح های مديريــت آب گفت: مصرف 
کنونی آب پالايشــگاه اصفهان 9۰۰ تا 
۱۰۰۰متر مکعب در ســاعت است که 
اين شــرکت برای تامين آب مورد نياز 
خود و مديريــت در آب مصرفی طرح 
های زيادی تعريف کرده و در حال اجرا 

است. 

سرمایه گذاری در انتقال آب
از خلیج فارس و پساب

قديری، ســاخت تصفيه خانه فاضلاب 
شاهين شــهر و انتقال ۴۰۰مترمکعب 
پســاب در ســاعت بــه پالايشــگاه، 
سرمايه  گذاری در طرح ملی انتقال آب 
از خليــج فارس و انتقــال ۵۰۰ ليتر بر 
ثانيه به پالايشگاه تا سال ۱۴۰۵، تامين 
آب پايدار از منابع آب های خاکستری 
را از طــرح های تامين آب پالايشــگاه 
اصفهــان برشــمرد و گفــت: در حال 
حاضر ۴۰۰متر مکعب آب در ســاعت 
در پالايشــگاه بدليــل دســتگاه های 
خنک کننده آب و توربيــن های بخار 
به هدر می رود که با هيبريدی شــدن 
دســتگاه های خنک کننده آب و حذف 
توربين های بخار، ميزان هدر رفت آب 

طی ۳سال آينده به صفر می رسد. 
وی افــزود: با اعمــال مديريــت آب، 
مصرف آب پالايشگاه باوجود راه اندازی 
طرح های بهبود فراينــد توليد افزايش 
نخواهــد يافــت. مديرعامل شــرکت 
پالايش نفت اصفهــان در ادامه گفت: 

تمام مشــعل های پالايشگاه اصفهان تا 
۳ سال آينده خاموش و گاز آن به عنوان 
سوخت در داخل پالايشگاه مصرف می 
شود و تمامی حوضچه های پالايشگاه 
نيز با هدف حفظ محيط زيست خشک 

خواهد شد.

در پالایشگاه اصفهان 
گاز طبیعی مصرف می شود

قديری، عدم امــکان مصرف مازوت در 
پالايشــگاه اصفهان را بدليل تغييرات 
ايجاد شده در سيســتم سوخت رسانی 
مشــعل های کوره های پالايشگاه بيان 
کرد و توضيــح داد: با تغييــرات ايجاد 
شده در مشعل ها، اســتفاده از سوخت 
مازوت در کوره های پالايشــگاه امکان 
پذير نيســت و مشــعل ها فقــط گاز 
طبيعی مصرف می کننــد و در صورت 
لزوم، گاز ال پی جی توليدی پالايشگاه 
پس از تبديل به گاز طبيعی در کوره ها 
مصرف می شود. وی اعلام کرد: تمامی 
طرح های اجرا شده در شرکت پالايش 
نفت اصفهان طی ۴۳سال گذشته برای 
حفظ محيط زيســت بوده به نحوی که 
در اين مدت اين شــرکت يک ميليارد 

يورو هزينه کرده است.

توسعه خط ریلی 
پالایشگاه اصفهان

مديرعامــل شــرکت پالايــش نفــت 
اصفهان دربــاره حمل و نقــل فراورده 
ها بيــان کرد: ۷۸ کيلومتــر خط ريلی 
از پالايشــگاه تا ايســتگاه »ورتون« در 
شرق اصفهان و ايجاد تاسيسات تخليه 
و بارگيری و بارانداز با ســرمايه گذاری 
۳۰۰۰ ميليارد تومانی اين شــرکت در 
يکی از بنادر جنوبی کشور برای کاهش 
هزينــه انتقال فــراورده هــای نفتی، 
کاهش مصرف توســط تانکرهای حمل 
ســوخت، کاهش تصادفات جاده ای و 
مســائل ايمنی راه ها در حال ســاخت 
است و اين طرح تا 2 سال آينده به بهره 
برداری می رسد. قديری از تشکيل کار 
گروه ســاماندهی و مديريت پســماند 
در پالايشــگاه اصفهان بــرای تبديل 
ضايعات قابــل بازيافت به ارزش افزوده 
پالايشــگاه و شــهرک شــهيد محمد 
منتظری خبر داد و گفت: تا ۶ ماه آينده 
سايت مديريت پســماند در پالايشگاه 
اصفهان راه انــدازی و درآمد حاصل از 
فروش ضايعات بازيافت شــده، صرف 
ايجاد اشــتغالزايی روستاييان پيرامون 

پالايشگاه خواهد شد.

رصد آلاینده خاک 
و توسعه فضای سبز

مديرعامــل پالايشــگاه اصفهــان به 
موضــوع حفاظــت از خــاک و پايش 
خاک های آلوده به مواد نفتی باقی مانده 
از زمان جنــگ تحميلی اشــاره کرد و 
افزود:  پالايشــگاه اصفهــان آلايندگی 
خاک نــدارد و آزمايشــگاه های معتبر 
محيط زيســت، دائماً پالايش خاک در 
پالايشــگاه را انجام می دهند. او درباره 
وضعيت فضای ســبز منطقه، گفت: بر 
اساس اســتاندارهای جهانی 2۵درصد 
وسعت واحدهای صنعتی بايد به فضای 
سبز اختصاص يابد که براين اساس، از 
وسعت ۳۴۰هکتار پالايشگاه اصفهان، 
۱2۰ هکتــار معادل ۳۴درصــد آن به 
فضای ســبز اختصاص يافته و با اعمال 
مديريت در منابع آب، وســعت فضای 

سبز پالايشگاه افزايش می يابد.

مدیرعامل شرکت پالایش نفت اصفهان در نشستی با خبرنگاران در تشریح جایگاه پالایشگاه 
اصفهان در کشور با رتبه اول در تنوع محصولات و رتبه دوم در ظرفیت تولید، این پالایشگاه را 
با برخوردار از ضریب پیچیدگی بالا با تولید ۵فراورده اصلی برای هفده استان کشور عنوان کرد 
که پروژه های خود را براساس حفظ محیط زیست، اصلاح و بهبود زیرساخت های آب و انرژی 
تعریف کرده است. محس قدیری، مدیر عامل شرکت پالایش نفت اصفهان در جمع خبرنگاران با 
گرامیداشت یادو خاطره شهدای هفته دولت، بیان کرد: این شرکت، چشم انداز خود را تا افق ۱۴۰۵ 
براساس توسعه متوازن و پایدار تعیین نموده که از ۷ماه گذشته، فعالیت های خود را با هدف تبدیل 
شدن به هولدینگ موفق پتروپالایش بعنوان یکی از اولویت های اساسی کشور، آغاز کرده است.

هفته نامه نوسان

گروه  صنعت

مدیرعامل شرکت پالایش نفت اصفهان، چشم انداز این شرکت را تشریح کرد:
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سازمان بورس و اوراق بهادار از افزايش يک درصدي دامنه نوسان بازار سهام خبر داد و 
اعلام کرد: دامنه نوسان در بازار اول بورس و فرابورس از دوشنبه هفته آينده به مثبت 
و منفي ۷درصد افزايش مي يابد. سازمان بورس و اوراق بهادار اعلام کرد: با پيشنهاد 
شرکت بورس، فرابورس و تصويب هيات مديره سازمان بورس، دامنه نوسان در بازار اول 
بورس و فرابورس يک درصد ديگر افزايش مي يابد و به مثبت و منفي هفت درصد 

مي رسد. اين مصوبه از دوشنبه هفته آتي اجرايي خواهد شد.

عباسعلي نوبخت، سرپرست سازمان منابع طبيعي و آبخيزداري کشور گفت: براساس 
برآورد اين سازمان، ميزان بيابان زايي در ايران سالانه حدود يک ميليون هکتار است. وي 
اظهار داشت: ايران ۱۶۵ ميليون هکتار وسعت دارد و از اين ميزان حدود ۱۳۵ تا ۱۳۷ 
ميليون هکتار منابع طبيعي است و با توجه به اهميت خاک، موظف هستيم فعاليت هايي 
را که در سازمان منابع طبيعي و آبخيزداري کشور انجام  دهيم. هدف اصلي ما حفظ 

خاک و احيا و توسعه و ارتقاي کمي و کيفي پوشش کشور است.

 بيابان زايي سالانه يك ميليون هكتار در ايرانافزايش دامنه نوسان بازار اولي ها به ٧درصد

نقـش دولـت در تعیین سیاسـت های 
بـا  اقتصـادی در کشـور مـا عمدتـا 
مداخلـه دولـت در سـاختار اقتصـاد 
همیـن  و  می شـود  گرفتـه  اشـتباه 
کـه  اسـت  شـده  موجـب  موضـوع 
شـاخص آزادی اقتصاد کشـور به طور 
فزاینـده ای بـا چالـش همراه شـود. به 
طـوری که امتیـاز ایـران در شـاخص 
آزادی اقتصـاد در سـال ۲۰۲۲، برابـر 
بـا  ۴۲.۴ بـوده و در میـان ۱۷۷ کشـور در رتبـه ۱۷۰ قـرار گرفته اسـت. 
این شـاخص به بررسـی مولفه هایی از قبیـل آزادی تجـارت، هزینه های 
دولت، اثربخشـی قضایی و آزادی پول، سـلامت مالی، آزادی کسب و کار، 
تمامیـت دولت، حقـوق مالکیت و آزادی نیـروی کار، بار مالیاتـی، آزادی 
سـرمایه گذاری و آزادی مالـی می پـردازد کـه اقتصاد ایـران در تمام این 
مولفه هـا امتیازهـای بسـیار پایینـی را کسـب می کند، به خصـوص در 
مولفه هایـی مانند تمامیـت دولت، سـلامت مالی و هزینه هـای دولت که 

بـه همـان مداخلـه دولـت در سـاختار اقتصـادی بـاز می گردد.

پارادوکس های جالبی بين سياسـت های کلی ارائه شـده دولت و سياسـت های 
قابـل مشـاهده در خصـوص مداخلـه دولت در اقتصاد وجـود دارد. يکـی از اين 
پارادوکس هـای بسـيار حياتی اين اسـت کـه مديريت اقتصادی کشـور و نظام 
تصميم گيری هـای اساسـی کشـور از تمـام ابزارهای شـناخته شـده در زمينه 
کاهـش مداخلـه دولـت در اقتصـاد اسـتفاده می کند، امـا کارنامه بـه اين گونه 
اسـت کـه با وجود بـه کارگرفته شـدن افراطی تريـن رويه های شـوک درمانی، 
آزادسـازی، خصوصی سـازی و تعديل نيروی انسـانی و... شـاخص کلی مداخله 
دولـت در اقتصـاد ايـران از سـال ۱۳۷۱ تا امروز هرگز از ۶۰ درصد کمتر نشـده 
اسـت و اين يک از پارادوکس  بسـيار شـگفت انگيز اسـت. از اين رو شـاهد آن 
هسـتيم کـه بخـش قابـل توجهـی از هزينه هـای دولت بـا عنـوان هزينه های 

اجتماعـی در بيشـتر مواقـع روندی افزايشـی را به خود ديده اسـت.
مسـاله مداخله دولت برای همه بخش های اقتصادی کشـور مشـکل ساز است 
و صنعـت پليمـر نيـز يکـی از ايـن صنايع بـوده و در سـال های اخيـر به دليل 

هميـن مداخلات با مشـکل هايی جدی مواجه شـده اسـت.
 در ميـان ايـن مداخـلات می تـوان بـه سياسـت هايی پرداخـت که بـا عناوين 
حمايـت از صنعـت و توليد سـايه حضـور دولت و همـکاران دولـت را در حوزه 
فعاليـت بخـش خصوصـی پررنـگ تـر کرده اسـت. يکـی از آن ها که هميشـه 
گريبان گيـر توليـد و آزادی اقتصـاد بـوده، موضـوع موانـع تجـارت اسـت کـه 
طـی آن دشـواری هايی ماننـد بخشـنامه  های خلق السـاعه، رفـع تعهـد ارزی، 
اختـلاف ارز نيمايـی و بـازار آزاد، موانـع گمرکـی و... هميشـه صـادرات را برای 
توليدکننـدگان ايرانـی به يک مهـم غيرقابل دسـتيابی و دارای پيچيدگی های 
بسـيار متعـدد بدل می کند. اين مسـاله برای صنعت پليمر نيـز صدق می کند 
و صنعتـی که دارای ظرفيت های بسـيار بالای صادراتی اسـت، به رغم توسـعه 
صـادرات در سـال های اخيـر، آن طـور کـه بايـد و شـايد بـه اهـداف صادراتی 
دسـت نيافتـه اسـت.  ناگفتـه نمانـد کـه معضل صـادرات صنعـت پليمر تنها 
بـه موضـوع موانـع قانونـی باز نمی گـردد و بـازار انحصـاری و غير رقابتـی مواد 
اوليـه مواد پتروشـيمی نيـز يکی ديگـر از بازدارنـدگان اصلی صـادرات صنايع 

پليمری اسـت.
متاسـفانه دولت به رغم تکيه بر شـعارهايی مانند حمايت از توليد، هميشـه به 
صنايـع وابسـته بـه دولت بيـش از ديگر صنايـع و به خصـوص صنايع کوچک 
و متوسـط بهـا می دهـد و بـرای بقـای آن صنايـع از هيـچ ابـزار قانونی خاصی 
دريـغ نمی کنـد. صنعت پتروشـيمی نيز به عنوان گل سرسـبد و تامين کننده 
ارز دولـت، از انـواع و اقسـام انحصار هـا برای خـود بهره می برد و بـا تکيه بر اين 
مونوپولـی محصـولات کم کيفيـت و غير قابل رقابت بـا بازار جهانی خـود را با 
قيمت هـای گـزاف بـه صنايع تکميلی می فروشـد و صنايع پليمـری نيز که به 
واسـطه همان انحصار يادشـده نمی تواننـد مواد اوليه خـود را از طريـق واردات 
و يـا راه هـای ديگـر تامين کننـد، به ناچار مجبورند مـواد اوليه را بـا رقابت های 
بـالا و قيمت  هـای غيررقابتـی از بـورس کالا خريـداری کننـد و هزينـه بـالای 
تاميـن مواد اوليه موجب می شـود که توان رقابتی صنايع پليمـری در بازارهای 
صادراتـی بـه شـدت کاهـش يابد و شـاهد آن هسـتيم کـه اين مسـاله نيز در 

نهايـت به دخالـت دولت در سـاختار اقتصاد بـاز می گردد.
يکـی ديگـر از مـواردی کـه دولت وقت کشـور بـا عنـوان حمايـت از صنايع و 
توليد روی کار آورده، دسـتورالعمل جديد مديريت بازار محصولات پتروشـيمی 
اسـت کـه بـر اسـاس آن کالاهـای پتروشـيمی بـه دسـته های دارای کمبـود، 
متعـادل و دارای مـازاد تقسـيم می شـوند.  بنابـه اين دسـتورالعمل محصولات 
پتروشـيمی دارای مازاد بدون سـقف سـهميه در بورس عرضه می شوند و اجازه 
صادرات اين محصولات به پتروشـيمی ها داده می شـود و در خصوص کالاهای 
دارای کمبـود، خود پتروشـيمی ها بايد نياز بـازار را از طريق واردات تامين کرده 
و محصـولات وارداتـی را در کنار توليدات خـود در بورس کالا عرضه کنند. اين 
سياسـت نيز مانند سـاير سياسـت هايی که روی کاغذ دم از حمايت و کاهش 

دخالت هـای دولتـی می زننـد، در عمل نتوانسـت به اهداف موجود برسـد.
در خصـوص واردات نيـز بايـد گفت کـه در هفته های اخيـر پلی اتيلن ترفتالات 
توسـط پتروشـيمی وارد و بـه صـورت قيمت گـذاری تلفيقی در بـورس عرضه 
شـد کـه به دليـل قيمت های گـزاف ايـن محصول، موجـب نارضايتی شـديد 

خريـداران نهايـی که توليدکننـدگان صنايع تکميلی بودند، شـد. 
موضـوع قابـل توجه اين اسـت که بخش خصوصی در بيشـتر اين سياسـت ها 
بـه دليـل اميـدواری به بهبـود شـرايط و اهداف ياد شـده در سياسـت های ياد 
شـده، همراهـی خـود را بـا دولـت نشـان داده و در عيـن حـال دولـت در اکثر 
مـوارد، مطالبـات بخـش خصوصـی را در قبال سياسـت های موجـود را ناديده 

گرفته اسـت.
ناديـده گرفتن مطالبـات بخش خصوصی و صنايع کوچک و متوسـط در کنار 
بهادهـی بـه صنايـع انحصـاری و سياسـت گذاری در راسـتای سـودآوری غيـر 
توسـعه ای آنها و همچنين دسـتکاری های سياستی عوامل تاثيرگذار در اقتصاد 

صنايـع، بـدون در نظـر گرفتن مطالبات آنهـا می تواند
مصـداق بـارز مداخله گـری دولت در اقتصاد باشـد که عاملی شـده اسـت برای 
کسـب رتبه بسـيار پايين ايران در شـاخص آزادی اقتصاد، شـاخصی که دولت 
بايد برای توسـعه کشـور آن را بيش از پيش جدی گرفته و به جای مداخلات 
مسـتقيم، نقش نظارتی خود را بر عوامل بازدارنده رشـد اقتصادی تقويت کند.

دانشمندان می گويند: 
بــرای ديگــران خرج 
کنيد تا خوشــحال تر 

باشيد!
به نظر شــما چرا خرج 
کــردن پــول بــرای 
از  بيشــتر  ديگــران 
خرج کردن پول برای 
خودمــان، احســاس 
خوشــحالی و خوشــبختی برايمان به ارمغان می آورد؟ 
مطالعه ای که جديدا در مجله روانشناســی مثبت منتشر 
شده، به بررسی دلايل قانع کننده درباره مسئله ای جالب 
پرداخته اســت. به نظر شــما چرا خرج کردن پول برای 
ديگران بيشتر از خرج کردن پول برای خودمان، احساس 

خوشحالی و خوشبختی برايمان به ارمغان می آورد؟
 Hajdi Moche نويسندگان اين پژوهش به سرپرستی
از دانشگاه لينشوپينگ سوئد می  گويند: ما اين ايده را وارد 
يک آزمايش ميدانی ســاده کرديم. به همين منظور ۷۸۸ 
شرکت کننده در يک بازی مشــارکت کردند و به عنوان 
جايزه مقداری پول برنده شــدند. شــرکت کنندگان می 
توانستند بخشی از درآمد حاصل از بازی را به امور خيريه 
اهدا کنند. نتايج نشــان داد افرادی که پــول اهدا کردند 
نســبت به افرادی که تمام پول را برای خود نگه داشــتند 
خوشــحال  تر بودند و انتخاب  های فعال آنها به  طور قابل  

توجهی احساسات مثبت بيشــتری را در مقايسه با گروه 
مقابل برانگيخته بود.

اما به چه دليل چنين اتفاقی رخ می دهد؟ احتمالا به اين 
علت که آنها را از تجربه هرگونه عدم اطمينان يا پشيمانی 
در مورد تصميمی که گرفته اند، رهايی می بخشد. به بيان 
ديگر ممکن است هر يک از ما با خريد برای خودمان دچار 
ترديد و پشيمانی شويم، اما با خرج کردن برای کسانی که 
دوستشان داريم از اين احســاس ناخوشايند کاملا فاصله 
می گيريم. اين مطالعه همچنين مزايای اهدای ناشــناس 
پول را تاييد می کند. در پژوهش مشــابهی ديده شد که 
خرج کردن برای ديگری، حتی افــرادی که آنها را به هيچ 
عنوان نميشناسيم هم می تواند احساس شادمانی فراوانی 
را به همراه داشته باشــد. شايد متعجب شويد اما مشخص 
شــده که خرج کردن ناشناس نيز بيشــتر از هزينه های 

شخصی به ما احساس رضايت می دهد.
نويسندگان مطالعه اضافه می کنند: اين موضوع با مفهوم 
»نوع دوستی غيرآشکار« سازگار اســت. به اين معنی که 
مردم برای کمک به افراد ديگر - حتی افراد ناشناس - مايل 
هســتند که از امتيازهای اقتصادی شخصی چشم پوشی 
کنند. اين مســئله همچنين با يافته  های مطالعات علوم 
اعصاب نيز همخوانی دارد که نشــان می  دهند کمک به 
ديگران هم مرکز پاداش در مغز را فعال می کند. ديده شده 
که اين مرکز در پاســخ به خرج کردن برای ديگری، قويتر 

از صرف هزينه شخصی دستخوش فعال سازی می شود.

مداخلات دولتی 
و افول شاخص آزادی اقتصاد 

 افق 

 زندگی
  سمفونی

راه خوشحالی
نگاره

کیاست

اقامـت دارم. در  چنـد روزی اسـت در سـفر در ویـن 
فاصلـه ای اندک با محـل مذاکـرات ابد مدتِ در آسـتانه 
به نتیجه نرسـیدن. هیـچ گونه کنجـکاوی و انگیـزه ای 
نـدارم که بدانم  نتیجـه مذاکرات به کجـا خواهد انجامید. 
حتـی پیش از آنکـه سیاسـتگذار برنامه هـای اقتصادی 
نظـام بفرماید مـردم تصور نکنند پـس از توافـق در باغ 

سـبزی به رویشـان بـاز خواهد شـد.
ايـن را خودمان هم ميدانسـتيم و ميدانيم کـه در برخی امور دخالت 
جايز نيسـت. در واقع در طول سـفر به نکات ديگری توجه داشـته ام. 
روز ورودم بـه قاره سـبز مصـادف بود با کاهش گرمـای کلافه کننده 
تابسـتانی متفـاوت. برگ هـای درختـان شـاه بلـوط از لبـه هـا زرد و 
پلاسـيده بـود و برگ هـای درختـان بلـوط و خصوصـا زيزفون سـبز 
و شـاداب بـود. ايـن را خـودم هـم در تهـران خودمـان آزمـوده ام. در 
حالـی کـه با تغييـرات اقليمـی و آلودگی هـوا و نياز بـه آب درختان 
چنار بومی افسـرده و خشـک ميشـوند و شـاه بلوط در باغچه خودم 
بـا همـه مراقبت ها جـان نميگيرد، درختـان بلوط زاگرسـی خيابان 
و کوچه ما شـاداب هسـتند! و کسـی به فکر تغيير سياسـت درختی 
شـهر نيسـت. يکی دو روز بعد که در اروپا باران بسـيار باريد درختات 

حتـی با آن برگ های  لبه سـوخته شـاداب شـدند. 
در ايـن ميـان خبر بـی آبی در همـدان در دامنه الونـد دردآور بود. در 
ويـن بـرای دانـوب کانال هـای فرعی و يـک کانال ذخيره سـاخته اند 

کـه سـيل بزرگـی را هم به خـود جذب کنـد. به اين می انديشـيدم 
کـه سياسـت اصلـی ايـن اسـت که يـک کشـور بـا افزايـش فزاينده 
و تشـويقی جمعيـت چگونـه بايـد با پيش بينـی گشـودن کانالهای 
جديـد و ذخيره برای مسـائل آينـده اش ناگهان با شـگفتی غافلگير 
نشـود. اگر درياچه اروميه خشـک ميشـود فقط خشک سالی نيست. 
وقتی جمعيت طی ۱۰۰ سـال ۸ برابر شـده اسـت فقـط مصرف آب 
کشـاورزی و خانگـی بيـش از ده برابر ميشـود. تازه ۱۰۰ سـال پيش 
کـه مصـرف آب صنعتـی نداشـتيم! آيـا در اين شـرايط و بـا وخامت 
مشـابه در ترکيه و عراق و افغانسـتان، هيرمند  و دجله و هورالعظيم و 

هامون نيز خشـک نخواهند شـد؟ 
آيـا می تـوان حقابه توليد عذايی جمعيت فراينده را به حقابه درياچه 
و هـور اختصـاص داد؟ آيـا بايـد بـرای درياچـه و هور خشـکيده فکر 
ديگری کرد و اينها را از دسـت رفته دانسـت! افغانسـتان و پاکستان و 
ترکيـه  نيز مشـکلات مشـابه دارند و چون اغلب بـرای حل آن برنامه 
ای سـنجيده ندارنـد بـرای مقابله بـا آن به سياسـت خطرناک جنگ 
برای »فضای حياتی« در سـرزمينهای همسـايه می انديشـند. وقتی 
روسـيه بـرای دفـاع از جدايی طلبی روس های اوکراين به آن کشـود 
تجـاوز می کنـد، و بـه خاطـر گرفتـاری در جنـگ فرسايشـی در راه 
امپراتوری روسـی با اعزام نيروهای پاسـدار صلح خود از ارمنسـتان به 
جبهه اوکراين پشـت ارمنسـتان را خالی می کند، اردوغـان و علی اف 

نيز فيلشـان ياد امپراتوری ترکسـتان می کند! 

در سـرزمين مانيـز کـه به جـای برنامه حـل مسـائل آب و درخت و 
آينده و آرامشِ گم شـده، در پی انجام مأموريتی ديگر اسـت، چگونه 
مـی توان بـه برجامی دلخوش بود که نويد سياسـتگذارانش دلخوش 
نبـودن بـه آن اسـت. پـس دلخوش هم نباشـيد کـه به فـرض اعلام 
امضا شـدن توافق مردم برای شـادمانی به خيابان ها سـرازير شـوند  و 
صندوق هـای انتخاباتـی را با اميدهای واهی انباشـته کنند. دعا کنيد 
که نيايند. به دنبال آب و درخت باشـيد که اکنون خيلی دير اسـت.

درخت و سیاست

یه یاد عباس معروفی
درگذشتخالق
سمفونیمردگان

 نوسـان :عباس معروفـی، رمان نويس 
ايرانـی و خالـق آثاری، چون »سـمفونی 
مـردگان« و »سـال بلوا« در ۶۵ سـالگی 
درگذشـت. او متولد سال 2۷ ارديبهشت 
سـال ۱۳۳۶ در تهـران اسـت و ديپلـم 
رياضـی و فيزيـک دارد امـا تحصيـلات 
خـود را در رشـته ادبيـات دراماتيـک در 
دانشـکده هنرهای زيبا به اتمام رسـانده 
آنکـه زندگـی کاری و  از  اسـت. قبـل 
هنـری او دچـار فـراز و نشـيب هـای 
فـراوان شـود بـه مـدت ۱۱ سـال معلم 
ادبيات دبيرسـتان خوارزمی و هدف بود.
عباس معروفـی بنيان گـذار ماهنامه ای 
نـام  بـه  اجتماعـی  و  ادبـی  فرهنگـی 
گـردون در سـال ۱۳۶9 بود. اين نشـريه 
فعاليـت خـود را تـا سـال ۱۳۷۴ ادامـه 
داد. تعطيلـی ايـن ماهنامـه، مهاجـرت 
ناخواسـته را بـرای عبـاس معروفی رقم 
زد. او کـه بـه آلمان مهاجرت کـرده بود 
نشـريه گـردون را مجـددا در آن کشـور 
افتتـاح کـرد. نـام عبـاس معروفـی بـه 
سـمفونی مـردگان گـره خـورده اسـت. 
سـمفونی مـردگان نام معـروف ترين اثر 
عبـاس معروفـی اسـت کـه او را نه تنها 
در ايـران بلکه در سـطح بيـن الملل نيز 
به شـهرت رسـاند. اين اثر بـه زبان های 
مختلفـی از جملـه آلمانـی، ايتاليايـی و 
يونانـی نيـز ترجمه شـده اسـت. عباس 
را  مـردگان  رمـان سـمفونی  معروفـی 
در سـال ۱۳۶۳ آغـاز کـرد امـا ايـن اثـر 
۵ سـال بعـد و در سـال ۱۳۶۸ منتشـر 
شـد که بـه خوبی بازتاب دهنده سـبک 

کاری شـاخص اوسـت.
کتـاب سـال بلـوا از ديگر آثار برجسـته 
اسـت کـه در سـال  عبـاس معروفـی 
۱۳۷۱ منتشـر شـده اسـت. اگرچه اين 
کتـاب نيز يک رمان عاشـقانه اسـت اما 
مضاميـن ديگری چـون مردسـالاری را 
بـه تصوير می کشـد. عبـاس معروفی به 
مـدت ۱۰ سـال فعاليـت فرهنگی کمی 
داشـت کـه می تـوان آن را تـا حـدودی 
بـه مهاجـرت و چالش هـای آن مرتبط 
دانسـت. او در سال ۱۳۸۱ با کتاب پيکر 
فرهـاد، فعاليـت خـود را ادامـه داد و در 
سـال ۱۳۸2 کتـاب فريـدون سـه پسـر 
داشـت را منتشـر کـرد. تماما مخصوص 
نـام کتـاب ديگـر اوسـت کـه در نـگاه 
اول شـباهت زيـادی بـا داسـتان زندگی 
خـودش دارد. داسـتان از اين قرار اسـت، 
روزنامـه نگاری کـه به جرم فعاليت های 
سياسـی به مهاجـرت اجبـاری محکوم 

شـده است.
مجموعـه داسـتان ها و نمايشـنامه های 
رمان هـای  سـايه  در  معروفـی  عبـاس 
برجسـته او کمـی ناشـناخته مانـده و 
کمتـر کسـی بـه آن پرداختـه اسـت. 
و ۶  داسـتان  مجموعـه  تاکنـون ۷  او 
نمايشـنامه از خـود بـه يادگار گذاشـته 
تـر  آبـی  جزيـره  دريارونـدگان  اسـت. 
يکی از شـناخته ترين مجموعه داستان 
هـای او و خداونـد گاو را آفريـد آخريـن 
نمايشـنامه او اسـت که در سـال ۱۳9۷ 

شد. منتشـر 
اوليـن جايـزه بيـن المللـی او، جايـزه 
صـورت  بـه  کـه  بـود  هلمن/هامـت 
مشـترک با هوشنگ گلشـيری در سال 
۱99۶ بـه آنهـا اختصـاص داده شـد. در 
همين سـال او از جانـب اتحاديه روزنامه 
نـگاران کانادا جايزه رونامه نـگار آزاد را از 
آن خـودش کرد. سـمفونی مـردگان که 
شـاهکاری از عبـاس معروفـی اسـت در 
سـال 2۰۰۱ جايزه بنياد انتشـارات ادبی 

فلسـفی سـورکامپ را کسـب کرد.

جامعه

 نوسـان : در مباحـث نظـری، مطالعاتی در خصوص خـط فقر، تورم 
و توزيـع درآمـد ارايـه شـده اسـت. ايـن مطالعـات نشـان می دهـد در 
شـرايط تورمـی خط فقـر افزايش می يابـد و تعداد فقرا زياد می شـود. 
همچنيـن توزيـع درآمد بدتـر و ناعادلانه تـر می گردد. بـرای ملاحظه 
تاثيـر مسـتقيم تورم بـر توزيـع ناعادلانه تر درآمـد به اين مقالـه و نيز 
ايـن مقالـه مراجعـه کنيـد. همچنيـن بـرای ملاحظـه تاثيـر تـورم بر 

افزايـش فقـر به ايـن مقاله مراجعـه کنيد.
اخيـرا مرکـز آمار ايـران طی گزارشـی اعـلام کرد که شـاخص ضريب 
جينـی از توزيـع درآمـد در سـال ۱۴۰۰ نسـبت بـه سـال قبل کاهش 
يافته اسـت. اين در شـرايطی اسـت که سـالهای اخير نرخ تورم سـال 
به سـال افزايش داشـته اسـت، و لـذا اين موضوع خـلاف مبانی نظری 
و يافتـه هـای اقتصادی اسـت. برای ايـن موضوع می تـوان دلايل زير را 

حـدس زد و اقامـه نمود:
اول، مرکـز آمـار ايران در محاسـبات ضريـب جينی برای سـال ۱۴۰۰ 
تجديدنظـر کرده اسـت. در اينصورت بايد اين موضوع اعلام می شـد و 

نيـز آمارهای سـالهای قبـل را بازنگری و گـزارش می کرد.
دوم، اينکـه در شـرايط افزايـش تـورم ضريـب جينـی کاهش داشـته،
 مـی توانـد بمعنای افزايش قدرت خريد فقرا بيشـتر از ثروتمندان طی 
دوره باشـد. ليمـن آمـار خـط فقر حاکـی از افزايـش تعداد فقـرای زير 

خـط فقر بوده اسـت.
سـوم، کاهـش فاصلـه درآمـدی ثروتمنـدان به نسـبت فقرا مـی تواند 
حاکـی از فقيرتـر شـدن ثروتمندان به نسـبت سـالهای قبل با شـدت 

بيشـتری نسـبت به فقيرتر شـدن فقرا باشـد.
چهـارم، کاهـش ضريـب جينـی می توانـد بدليـل خروج دهـک های 

بـالای درآمـدی و مهاجـرت و خروج سـرمايه باشـد.
پنجم، تغيير در روش نمونه گيری خانوارها.

ششم، برآيندی از بندهای قبلی و همزمان اتفاق افتاده است.
برای بررسـی دقيقتـر موضوع نياز به رويت و تحليل يافتـه های آماری 
مرکـز آمـار اسـت از يـک طـرف. و از سـوی ديگر منتظر مانـدن برای 

اطلاعـات آماری سـالهای بعـدی و پيش رو بـرای قضاوتی دقيقتر.

ارتباط میان تورم، فقر و توزیع درآمد

  بهزاد خورشیدی 

چگونه می توان به برجامی دلخوش بود که نوید سیاستگذارانش دلخوش نبودن به آن استاست
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